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ortalet 

l proper dia 8 de febrer, diumenge, a les 19 hores, lliurarem el IV 
PREMI "CAP VERMELL", al CENTRE CULTURAL BAN-

DA DE MÚSICA DE CAPDEPERA, en el Teatre Municipal. Per necessitats de 
programació del mateix Teatre, hem hagut d'ajornar la nostra festa, inicialment 
prevista per al dia 7. Sigui com sigui, esperam que ens acompanyeu, a nosaltres i, 
sobretot, als membres de la Banda, aquesta institució que bé es mereix el 
reconeixement del seu poble. 

Aquesta és la gran cita anual de "Cap Vermell", una trobada amb aquelles 
persones i entitats que ens ajuden a tirar endavant, que,treballen desinteressadament 
pel nostre poble i per al nostre poble, éssers humans que contribueixen a construir 
una societat més cohesionada i més solidària. 

Us hi esperam. No ens falleu. 

La festa de Sant Antoni d'enguany ha recuperat el to. Causes: el bon 
temps, el fet que caigués en cap de setmana i, especialment, la bona feina d'aquesta 
Obreria rejovenida que s'ha proposat recobrar una celebració que havia decaigut 
molt. 

La trobada dels dimonis davant l'Església, amb el carrer de gom a gom de 
gent, fou un sus que ens transportà dècades enrere. Els foguerons també es varen 
veure més concorreguts i es recuperà 1' esperit transgressor de les gloses 
improvisades, en un clima de tolerància i bon humor. I a la cavalcada, més carrosses 
que mai. La rèplica de Cala Rajada, una setmana després, va estar a la mateixa 
alçada. 

Tot plegat, un Sant Antoni per a l'esperança, una festa per a tots nosaltres, 
per a la hulla sana, i, segons el nostre parer, amb valors clarament transversals en el 
sentit de contribuir a la integració a la societat gabellina de tants i tants de nouvinguts. 

La bateria de mesures anunciada pel Govern que presideix Jaume Matas 
en relació a la llengua catalana no s'avenen gens ni mica ni amb 1' esperit ni amb la 
lletra de l'Estatut d'Autonomia ni de la Llei de Normalització Lingüística. Una 
llengua en retrocés com la nostra exigeix mesures de discriminació positiva, però el 
Govern les pren en sentit contrari. 

Amb tot, el més greu és que amb aquest tipus d'iniciatives es crea 
conflictivitat social on no n'hi ha i es genera un problema artificial, segons una 
estratègia que, vista des de fora, sembla clarament dissenyada per a uns guanys 
electorals concrets. 

Nosaltres ho veim així: 
El PP proposa mesures que retallen tant la quantitat com la qualitat del 
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català: equiparació de 1 'ESO al Nivell C de la JAC, introducció de les "modalitats", possibilitat d'inici a la lectoescriptura 
en castellà ... Amb aquestes iniciatives, d'un banda, es propicia el secessionisme, la divisió i 1' afebliment del català: ara 
ja tenim la llengua valenciana, i d'aquí a poc començarem a parlar de la llengua balear; d'altra banda, s'aconsegueix 
encendre els ànims dels sectors més conscienciats i preocupats per la reculada de la nostra llengua i es provoca la seva 
resposta airada. El PP, davant el "radicalisme" dels qui no accepten aquest atac frontal, s'erigeix en defensor de les 
llibertats i en garant dels drets dels castellanoparlants, com si aquests haguessin estat mai en perill. 

La jugada té premi doble: carregar-se la nostra llengua i sortir-ne beneficiats electoralment. 
De mestres! 

Plaça 
des 

Sit;jar 

TRA'' 
CAIXA D BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

Sant Antoni 
En algunes seccions d'aquest número hi podeu 

trobar distints comentaris a propòsit de la festa de 
Sant Antoni d'enguany, i és que l'assumpció de 
competències de la nova Obreria havia suscitat una 
certa expectació. En fred, passats els dies, estam en 
disposició d'afirmar que els nous responsables 
d'aquesta festa se n'han sortit prou bé. 

En conjunt, s'ha de valorar positivament l'intent 
de recuperar l'esperit tradicional d'aquesta celebració. 
Això, pel que sabem, ha passat per un treball de 
documentació i recerca de les formes tradicionals que 
la festa ha pres en el nostre poble al llarg del temps i 
que, a poc a poc, s'havia anat diluint. Algunes formes 
de pretesa modernitat no havien fet sinó pervertir 
aquest esperit. 

Tots aquests esforços s'han traduït enguany en 
uns actes inserits en la tradició, des de la sortida dels 
dimonis de ca l'obrer major i la trobada davant 



informació local 

l'església, passant per la capta, els 
foguerons i les beneïdes. S'ha 
comentat, en sentit crític, la no vi
sita dels dimonis a les escoles, per 
bé que això es va traduir en una 
presència massiva de gent, petits i 
grans, en els passacarrers, tant a 
Capdepera com a Cala Rajada, tot 
i que en aquest darrer nucli la pluja 
va estar a punt d'esvortar l'acte . 

En nombre de foguerons, a 
Capdepera se'n varen encendre 18 
i a Cala Rajada 60. Són molts, en 
ambdós casos. Pel que fa a les 
cavalcades, 12 carrosses i altres 
tants carros, cabriols i galeres, a 
més d'una gran quantitat de cavalls, 
donaren fe de la indubtable estira
da que té Sant Antoni encara avui . 

Com a ·gran novetat, el 
diumenge dia 25, després de la 
cavalcada de Cala Rajada, hi hagué 
una gran festa a l'Agulla, consistent 
en una torrada per a tots els 
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participants i en 
desmostració eqüestre. 

una en podem dir, tot i que s'esperava 
una celebració més animada 

De Canyamel, on la festa 
s'haurà celebrat el dia 31, 
coincidint amb la impressió 
d'aquest número, poques coses 

concorreguda que mai. 

Coll dels Vidriers 
Mentre segueixen les obres 

d'acondicionament de la carretera 
d'Artà a Canyamel, s'anuncia una nova 
actuació del Consell Insular en el túnel 
dels Vidriers. Des del dia 13 de gener 
estaven previstes les obres de 
bolonament del túnel, que es 
perllongaran per dues o tres setmanes. 
Per aquest motiu s'ha tancat un carril i 
es demana als conductors menar amb 
precaució per aquest tram. També 
s'informa que els cotxes que circulin 
en sentit Son Servera-Capdepera ho 
faran pel carril habilitat del túnel , mentre 
que els que circulin en sentit Capdepera
Son Servera ho faran pel coll. La 
direcció general de Carreteres informa 
que s 'han senyalitzat les rutes 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

---T.E.G. S.L. 
flECIOI.OGIES ELÈCTRIQIIS GABAWIIES) 

11D% IIAIAWIIS 

IMSTAL.LACIOIS I REPAIACIOIS 
ElimiQUES 

CB 
CI. L'Agulla, 14 - Tel. i Fax ; 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada INS TAl I.AOOA AUf() RiflAT GABAIH TORRES MALP(SA 
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alternatives i s'aconsella moderar la 
velocitat. 

Escoles. 
A les nostres pàgines hem 

vengut comentant la necessitat que en 
el nostre municipi s'hi faci una forta 
inversió pel que fa a les instaHacions 
educatives. Ja en la legislatura 
passada, el Conseller Damià Pons 
visità les escoles i s'inicià un procès 
que, afortunadament, no s 'ha aturat' 
amb el nou consistori i el nou govern 
de les Illes. La ferma decisió dels 
nostres representants pot fer possible 
que d'una vegada es dugui a terme una 
reforma, ben necessària, urgent i 
completa, a s'Alzinar i s'ampliïn s' Auba 
i l'lES de Capdepera. Les actuacions 
previstes són diferents a cada centre 
escolar. A s' Auba suposarà construir 
dues aules d'Educació Infantil devora 
les ja existents, que ajudi a superar una 
manca d'espais que s'arrossega des 
de fa anys, així com una sala de 
psicomotricitat i un magatzem. 

Aquesta intervenció és relativament 
senzilla, malgrat les molèsties pròpies 
d'una obra d'aquestes 
característiques. A 1 'lES implicaria la
construcció d'aules per posar en 
marxa els nous batxillerats que es 
volen ofertar al nostre municipi. Per 
últim, a s'Alzinar es preveu una 
complexa reforma dels dos edificis, 
que inclou l'esbucament d'una part 
de 1' anomenat edifici vell (on ara es 
troba ubicada educació infantil). 
Aquesta obra presenta dificultats 
tècniques pel tipus de sòl on es troben 
les escoles i pel problema de 
recoHocar temporalment les aules 
actualment en funcionament. Una 
comissió de pares, mestres i 
Ajuntament estudiaran les possibilitats 
que hi ha en el municipi per a instal·lar 
provisionalment les classes mentre 
durin les obres. Per ara es parla de 
dur les aules d'infantil al Poliesportiu. 
Així, si tot va bé, aquest estiu podrien 
començar les obres de demolició de 
1' edifici vell de s'Alzinar, i la 

s 

construcció de les aules d'infantil de 
s'Auba. 

En una recent visita del director 
general de Planificació i-Centres, Rafel 
Bosch, al municipi, s'informà de la 
prioritat per a realitzar aquestes obres 
que comptaran amb un pressupost al 
voltant d' 1.200.000 euros, i tindran una 
durada aproximada d'un any. La qüestió 
és saber si se podrà complir el 
compromís d'iniciar les obres aquest 
mateix estiu i si els terminis d'execució 
es compliran (basta recordar altres 
obres públiques, com el Teatre Municipal 
o la via de circumvaHació, que s'han 
eternitzades), ja que són obres molt 
molestes i impliquen molts 
d'inconvenients per a l'alumnat. 

Amb ~ot, és una bona notícia que 
al nostre municipi s'hi vulgui fer una forta 
inversió per a millorar les deficiències 

de les instaHacions escolars. 

Darrers dies 
El passat dia 30 de gener va 

tenir lloc la primera reunió per a 
organitzar les rues d'enguany i concretar 
els itineraris per on desfilaran les 
comparses. S'espera que en aquesta 
nova edició hi tomi haver una nombrosa 
participació, a la qual tots hi som 
convidats, tant de manera individual com 
en el si d'una comparsa. 

Aquesta vegada s'ha convocat 
un concurs per triar el cartell "Darrers 
dies 2004", amb una dotació de 300 
euros per al guanyador. Les obres 
presentades romandran exposades a la 
sala de plens de l'Ajuntament durant tot 
el mes de febrer. 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Ràdio 
Coincidint amb les festes de Sant Antoni, el passat 

dia 17 se celebrà umi festa a la plaça des Sitjar, amb la 
intenció de promocionar la ràdio municipal, actualment sense 
una programació atractiva ni, segons sembla, un model clar 
de funcionament, llevat de les aportació del taller de ràdio 
del Centre Jo ve. Després d'acabar la concessió dels darrers 
anys, no hi ha hagut una continuïtat i aquest mitjà 
d'informació i participació viu hores baixes. 

D'altra banda, un grup de veterans aficionats es 
planteja seriosament fer reviure la "99.9", una emissora 
alegal que funcionà durant un bon grapat d'anys, amb molt 
bona acceptació, de forma altruïsta i voluntarista. 

Restam expectants per veure com es concreten 
aquestes iniciatives. Al cap i a la fi, no ens sobren canals 
d'informació i participació ciutadana 

Sender de ses Pites 
El batle de Capdepera, Joan Ferrer, ha sortit al pas 

d'algunes veus critiques pel retràs en les obres de millora 
del passeig marítim conegut com «el sender de les PiteS)), 
prevista per a l'any 2003 i posposada després per a principis 
del2004. Ara s'informa que s'ajornarà fins a finals d'any, 
cap al mes de novembre. El batle va comentar a la premsa 
que la causa ha estat la desídia de l'anterior equip de govern, 

GRUP MUNTANER • RIBOT, S..L. 
Antonio j. Muntaner Pomar 

~lniJTERRE, 1.11. 
SEGUROS 

CATAUWA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~~~ 
PG-fi¡queria 
Tel. 971 81 81 43 

C/. S'alzinar, 18- 07580 CAPDEPERA 
Tel. 97\56 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 - Fax 97156 53 10 
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que no agilità el tràmits. Joan Ferrer comentà també que ja 
s'ha inclòs en els pressuposts del2004 i que el projecte en 
aquests moments està en fase d'exposició pública. «El 
Ministeri de Medi Ambient té interès a dur-lo a terme, 
perquè estava inclòs en els pressuposts de 1' any passab), 
va dir. El projecte consta de dues fasses: la primera preveu 
un passeig d'uns 1.200 metres i va de Son Moll a 1 'hotel 
Aguait, i inclou la recuperació del mollet de sa Pedruscada, 
amb un pressupost d'execució d' 1.046.884 euro s; la segona 
fase, les obres de la qual estan programades per a més 
endavant, anirà des de n'Aguait fins a sa Font de sa Cala. 
L'associació de veïns de Son Moll ha manifestat la seva 
preocupació pel retràs d'aquest projecte. 

Visites 
Aquest mes de gener, el director general de Ports, 

Cristòfol Huguet, visità el moll de Cala Rajada i es va 
interessar per l'estat de les obres de reforma que s'estan 
fent a les infraestructures existents. A més, Huguet es va 
reunir amb la junta de la Confraria de Pescadors Verge ~el 
Carme, la qualli va exposar diferents problemes, com ara 
la reducció de l'espai per assecar les xarxes, la manca 
d'amarraments i els problemes derivats dels aparcaments, 
entre d'altres. 

Sense deixar el moll, ja es comença a parlar de 
l'ampliació dels amarraments del club nàutic, possibilitat 
aquesta que passaria inevitablement per l'ampliació del moll. 
Ja veurem, cas que es concreti aquest projecte, la posició 
del govern municipal, ja que tots recordam que en la passada 
legislatura, tant PP com Es Grup es manifestaren contraris 
a l'ampliació del port de Cala Rajada. 

Un altres dels polítics que han passat recentment 
per Capdepera ha estat Joan Mas Roig, director insular de 
Patrimoni Cultural del Consell de Mallorca, qui volgué 
conèixer de primera mà el recinte del Castell i determinar 
les actuacions i inversions que s'hi poden fer durant la 
present legislatura. Entre d'altres aspectes, va manifestar 
que s'estudiaria el trespol de damunt el Portalet, que tanta 
controvèrsia aixecà quan es va condicionar. 
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Policia local 
Ha tornat a sortir als mitjans de comunicació 

l'endèmic malestar de part dels efectius de la policia local 
de Capdepera. Aquesta vegada s'ha expressat per boca 
dels seus representants sindicals. Dos són, segons els 
representants policials, els problemes més tangibles: la man
ca de personal i el problema de les "hores extraordinàries". 

La qüestió vé d' emere i té dificil solució si es manté 
la legislació actual. Ens trobam que un policia local, després 
d'obtenir plaça a Capdepera, si en surt una altra en un 
poble més proper a Palma, se'n va, amb el problema 
d'organització i la despesa que suposa per al nostre 
Ajuntament.Si a això hi afegim que no s'arriba a cobrir la 
plantilla i el problema les baixes mèdiques dels agents, ens 
trobam, tot plegat, amb un bon embolic que al responsable 
de la policia sembla que li costa desfer. 

La víspera de Sant Antoni es va comentar 
insistentment la manca de presència d'efectius policials en 
el carrer. 

Conveni 
Dia 29 de desembre, es va produir la renovació 

del conveni de col·laboració del Centre de Dia de 
Capdepera i servei de repartient de menjars, entre 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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l'Ajuntament de Capdepera i l'assemblea local de la Creu 
Roja. 

Aquest conveni fou estat signat a la Sala pel batle, 
Joan Ferrer Flaquer, i pel president de l'asseamblea local de 
Capdepera de la Creu Roja, Pere Taberner Jaume. 

Un dels aspectes més importants que s'inclou en 
la renovació d'aquest conveni és la possibilitat d'ampliar 
fins a 25 el nombre de places que ofereix el Centre de Dia 
de Capdepera (actualment se n'ofereixen 15). Fins al 
moment, s'ha constatat un importamt grau de satisfacció 
per part d'usuaris i familiars. 

Arxivers 
El passat dia 27, a la seu de l'Arxiu Municipal de 

Palma, es presentà el llibre Proposta de quadres de 
classificació per a la documentació municipal, elaborat 

l'lli ii'(" J \ 111 IJ I H liU 111 
o I \'~ 11 H \( tiH I ól I I I 
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pel grup d'arxivers municipals de 
Mallorca. Aquest grup d'arxivers 
municipals està format pels 
arxivers de sis ajuntaments de Ma
llorca: Andratx, Calvià, Campos, 
Capdepera, Muro i Palma. 
Aquesta "proposta" s'adapta a les 
competències i a l'organització mu-

_ t _ ___. JL nicipal i al procediment 
_!._ - •·- administratiu, d'acord amb la nor

mativa vigent. 

Donants 
El coordinador local de la Germandat de 

Donants de Sang, Àngel Salomón, ens ha fet arribar 
la participació en la darrera visita de la unitat mòbil 
d'extraccions al nostre municipi, els passats 18 i 19 
de desembre. Aquestes són les dades: 

Capdepera, 62 donacions 
Cala Rajada, 35 donacions 
Cal assenyalar que s'han produït sis altes, de 

nous donants, als quals s'ha d'agrair el seu altruisme . 

Pressuposts 
A hores d'ara no se'n sap res dels pressuposts 

municipals per al 2004. Tenint en compte que es 
tracta dels primers comptes del nou equip de govern, 
per mitjà dels quals podrem conèixer la seva filosofia 
econòmica, hi ha una evident expectació davant la 
sortida d'uns números que es fan esperar. No es pot 
oblidar que el fet de trobar-se en minoria, suposa que 
PP-Es Grup hauran de comptar els altres grups 
municipals si volen que els pressuposts tirin endavant. 
En aquest sentit, EU-Els Verds ja s'ha queixat 
públicament tant de l'endarreriment en la presentació 
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dels comptes per al present exercici, com del mutisme 
de la coalició governant, cosa que dificulta encara 
més la possibilitat d'enteniment. 

Beca d'investigació 
El jurat que ha atorgat la beca d'investigació i 

recerca sobre temes referits a Capdepera, acordà 
recomanar a la comissió de govern de 1' Ajuntament de 
Capdepera la concessió ex-aequo als projectes presentats 
per Antoni Gili i Bartomeu Caimari. El tema d'enguany 
consistia en la investigació i estudi d"'Els governadors del 
Castell de Capdepera". Així, donades les característiques 
dels dos projectes i valorant molt positivament les dues 
propostes de treball, es pensà en la possibilitat d'unir 
esforços i instar els becaris a treballar conjuntament. Així 
mateix, el jurat va demanar a l'Ajuntament que ampliï la 
dotació econòmica d'aquesta beca, que actualment és de 
2.400 euros, en 1..200 euros més. 

La grossa. 
L'esperat sorteig de la loteria de Nadal és tot un 

esdeveniment que marca l'inici de les festes nadalenques. 
Enguany a més ens ha dut el primer premi al nostre 
municipi. En forma d'una pluja de milions (5.000 milions 
de pessetes, els premis de loteria encara són en pessetes 
per a molta gent) que ha estat molt repartida, per més que 

COLMADO 

(AaN Ol~V[R 
che que bo I I I 

Amalia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra I 

www. cano[iver.es 
e-mai[: cano[iver@terra.es 

carrer Hermín Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329 · móbil636 01 0118 

Dilluns a dissabte 
De 8,30 a 13,30 i de 16,30 a 20,30 h. 

Diumenge tancat 
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mai és prou. 
Del número afortunat, ell42.743, se varen vendre 

unes quinze sèries, una part en dècims a l'administració 
de loteria de Cala Rajada i una altra se repartí en paperetes 
pro-viatge d'estudis de quart d'ESO. Per aquest motiu 1 'lES 
ha estat un focus d'atenció de la premsa i TV, sortint en 
varis reportatges. 

El dia del sorteig, i els posteriors, circularen pel 
poble mil i una anècdota, a més de nombroses 
manifestacions d'alegria dels afortunats, no de bades es 
tracta d'una bona pessigada. 

Enhorabona als afortunats i paciència, un altre pic 
serà, als qui no en tingueren tanta sort. 

Exposició 
De dia 9 a dia 18 de gener de 2004 a Ca'n Creu 

d'Inca s'exposaran les obres de: 
- Neus Barragan 
- Antònia Nicolau 
- Mateo Morey 
- Davide Pemarella 
-Joan Morey 
Tots cinc aficionats a la pintura que desenvolupen 

un estil propi, orferint un ampli ventall de tècniques i 
temàtiques. 

El rem 
Aquesta escultura de bronze de l'artista cubà 

KCHO ha tomat a seu antic emplaçament després de ser 
retirada, fa tres anys, per haver patit danys produïts per 
una forta ventada. L'obra, ja restaurada, toma a ser davant 
la casa del Governador, al castell. 

Concert 
En el número anterior us assabentàrem de la 

presentació del llibre "Pere Orpí, confessió general d'un 
capellà poeta", en el marc de la Festa de l'Esperança. En 
canvi ens passà per alt informar-vos que en aquell mateix 
acte hi ,.actuà la Coral Gabellina, la qual oferí un magnífic 
concert, molt del gust dels assistents. La fotografia n'és el 
testimoni gràfic. Queda dit. 
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MODALITATS 
Era ben hora que se decidissin a posar fil a la guya. 

A la fi un govern amb coneixement ha trobat arribada s 'hora 
de respectar ses maneres de xerrar de cada lloc, i a 
s'escola s'aprendran ses modalidats. Ses modalitats vol 
dir això, s'estil de cada poble. Amb això tendran tot es 
meu apoyo. 

Noltrus, es d'aquest racó de Mallorca, es de 
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Capdepera i Cala Ratjada, eu hem de de defensar amb fe, 
perque noltrus tenim sa nostra pròpia manera de dir ses 
coses, no xerram com ets artanencs, que a ses paraules 
que acabem amb sa lletra a fon com una coveta, i diven 
"madonea", en lloc de "madona", i no en parlem d'es 
llorencins o d'es manacurins, que en lloc de dir "que" di ven 
"quie", "quie vols", i també diven "na Quiemetla", en lloc 
de na Cametla, i diven "bollir" i "sa camiona". I què me'n 
direu des llonguets, des "panesillos", que aquests se creven 
molt fins, però tenen una manera ben pardala de xerrar, 
també fan una mica sa "quie", i diven "enquiara", en lloc 
d'"encara", i ses eles, jo vos hi fitsareu, les fan com es de 
Felanitx, com si sempre diguessin "bleda". Aquests, es 
felanitxers, també són bons per posar en salsa, en es 
xítxeros els hi diven estiragassons. I uns altres que no sa
ben de què van són es pÇJllensins. Es pollensins no sé què 
s 'han cregut, per mi que se pensen que són de Barcelona, 
aquests, amb això de "la nina" i "la dona" i "la padrina" i 
"la casa" i "la terra" ... Sí, ja sé que noltrus, ets homus i ses 
dones de Capdepera i de Cala Ratjada també, a vegades, 
ho pareixem de Barcelona, perque també deim "la terra" i 
"el món", però només xerram així devegades, per dir segons 
quines paraules, no sempre. I endemés, es pollencins, vos 
heu fitsat que di ven "u moll" i "u padrí" i "u batle"? Què és 
això de u? Que només n'hi ha un? Quines tonteries. En 
canvi es sollerics trob que eu fan bastant bé, des de luego 
no tant com noltrus, però poren anar, perquè també diven 
"l'amu" i ''es c..:otxu" i "es fcrru". Ja vcis, tan enfora com 
és Sóller, eh? i com mos han copiat. 

Sigui com sigui, jo no tenc cap reparo amb ses 
modalidats, és més, i estic a favor, perque mos hem de 
defensar d'es qui mos volen imposar es catahi. Noltrus, es 
mallurquins, es menurquins i ets ervissencs xerram es balea. 
Sa llengu d'aquestes isles sempre ha estat es balea. Una 
llengu ben distinta des catala, i molt més vea. Per mi que 
varen ser es fenisios, o es cartagineses, o pentura es romans 
directament, ara mateix no n'estic segur, es qui mos varen 
conquistar i mos enseñaren a xerrar d'aquesta manera. 
Lo que és segur és que quan varen venir es catalans, noltrus 
ja xerravem, i feia estona. Per mi es pensen que mos ne 
varen enseñar ells, com si abans tenguéssim sa llengu 
travada. Per molt que aquí hi hagi gent que de llinatge li 
diven Terrassa, Blanes, Servera, Vic, Manresa, Massanet, 
que són noms de pobles de Cataluña, o que li diguin Barceló 
o Català, que vol dir que són de Barcelona o de Cataluña, 
això no significa res. Aquests varen venir después, molt 
después, d'es romans i d'es fenisios. I tots ets altres llinatges 
que són com es de Cataluña, com ara Ferrer, Pisa, Font, 
Miró, Pascual, Nadal, Cabrer, Colom, Flaquer, Mates ... i 
un grapat de centenars més que no me caben en aquest 
escrit, ja dic, són d'es qui varen venir después, quan noltrus 
ja feia molts d'anys que havíem apres a xerrar. A jo me 
di ven Fuster (Carpintero, en castellà, com un jugador de 
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futbol del Levante, ja veís), però he de dir per això que es 
meu llinatge és català? Es meu llinatge és mallu_rquí i ben 
mallurquí. Es meus padrins ja eu eren, mallurquins, i més 
enrera i tot. I si a Catalunya també nia molts, de Fusters, és 
perque pertot eia de tot. Se vou que a Cataluña també ei 
anaren es fenisios. 

Bé, anem a coses im portants. Ara hem de mirar 
com agombolam que es balea, 
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teléfono, a gent de prestigi, a un parei de peces gordos, i 
tots pensen igual. Ses modalidats de cada poble, endavant; 
ara bé, sobretot sa modalidat balea, sa que s 'ha d' enseñar 
a ses escoles. S 'igual dat dins sa diversidat, es diu això. I 
tancats amb pañ i forreiat a tot lo que vengui de sa Pe
nínsula. De Cataluña, concretament. Tenim que fer una 
piña. Hem d'agontar es tipo. Entre tots eu parem lograr. 

Que no mos venguin 
amb més tonteries . com es valencia, sigui una llengu 

forta, que no necessiti ajudes de 
ningú de fora. Es catalans no mos 
han dc dir com hem de xerrar, 
noltrus. Per això, lo primer de tot 
ès conseguir que a ses quatre 
isles xerrem igual: es balea. S 'ha 
de fer una Academi de Sa 
Llengu Balea, perquè si • 
comensam a anar cadascú per 
ell, entonses fututs. Ja sé que me 
direu que això va contra ses 

.~ ~ 
! ·~ 

Noltrus amb ses 
nostres modalitats, i 
tan contets. Cadascú 
a ca seva i Déu a sa 
de tots. Lo cortés no 
quita lo valiente. Que 
sapin es qui mos volen 
imposar una llengu 
que no és sa nostra, 
que aquí es mando el 
tenim noltrus i que 

.. :·1 :," .. : ' !~ ¡ 
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modalidats. Però no, no hi va. Mirau, ara vos explicaré com 
s'han de fer ses coses: 

En primer lloc, com he dit, s 'han de respectar ses 
modalidats de cada poble, perque jo, desde luego, no vull 
xerrar com es de Manacor, ni vui dir estiragassons, com es 
de Felanitx. Però, per s'altre costat, hem d'unir es balea, 
perquè sigui una llengu forta que se defensi d'es català. De 
manera que hem de suprimir ses modalidads de cada isla, al 
menus ses més grosses. Ets ervissencs i es menurquins haurien 
de mirar de xerrar una mica més com es mallurquins, que 
per això tenim sa Capital i som més molts, i deixarsè de 
paraules rares, com "mesquí" i "xumeca" i "boínder" i 
"mèrvels". Així no anam enlloc. Cada isla ha de tenir ses 
seves modalidats particulars: es ciutadellenc, es maonès, sa 
modalidat de Ferreries, es formenteré; però això només per 
xerrar entre ells. Per xerrar amb noltrus eu han de fer en 
balea. 

etxarem es resto per defensarmós de tantes agressions. 
Vale que per aquí també deim cadira, taula, sabata, pedra 
o finestra, com a Barcelona, en lloc de silla, mesa, zapa
to, piedra o ventana, però, ja dic, això és casualidat. Co
ses des fenisios. O des cartagineses. No olvidem que 
noltrus deim ca, moix, i nin, i a Barcelona di ven gos, gat 
i noi. Ja eu veís si ni a de diferencia. 

Adelante, amics, defensem lo noslro, conservem 
tantes i tan hermoses paraules que mos enriquesen i són 
propies de sa nostra estimada modalitat balea, fasem 
servir es vocabulari que mos distingueix: senisero, eje, 
poste, balon, sentro, reja, parafangos, sirco, platano, ca
dera, barbilla, sírculo, dato, enfermedat, piropo, cuidada, 
pollo, mejillon, cubo, enterar-se, oído, mimat, lograr, apa
rato, rejilla, mangonear, huelga, pago, desgarrar, ojala, 
apretar, oído, tacto, disfrutar, resto, bolígrafo ... 

Que diguin lo que vulguin, es nostros inimics, 
Aquesta seria una bona tactica. Jo sé que molts estan però això ès una riquesa. 

d'acord amb aquesta idea. He fet moltes de cridades per Bueno, idò! 

t)~ 
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agenda de la vila 

,.----Agenda de la Vila 
desembre 2003 

Naixements 
27 novembre, Antoni Maqueda Bestard d' António i Catalina 
dia 6, Celia Dominguez Roman de Felipe José i Ingrid 
dia 3, Clara Artigues Martínez de Bemardo i Maria Victòria 
dia 3, Jordi Salas Duran d' António i Elena 
dia 10, José António Mouzo Contreras de José Manuel Carolina 
dia 10, Juan Dos Santos Bispo de Nerivaldo i Jucimara Boa Morte 
dia 11, Dolors Roig Rodriguez de Rafael i Dolares 
dia 12, Manuel Alejandro Martín Núñez de Manuel Jesús i Maria del Valmc 
dia 16, Lara Sabariego Oro de Yonatan i Sarah Lucía 
dia 26, Lidia Carvajal Masdaade Juan Gregorio i Nadia 
dia 28, Sergi García Maench de Manuel i Francisca 

Noces 
dia 6, Jesús Amores Vidal amb Alícia Pérez Dominguez 
dia 12, Oscar lbañez Martínez amb Valeria Mainque Izamotegui Coll 
dia 19, Juan Jaume Sancho amb Yecenia Bravo 
dia 19, Francisco Javier Sabatini amb Maria José López Ramos 
dia 25 oct. Guillermo Font Pascual amb Maria del Mar Nebot Martín 

Defuncions 
dia 2, Margalida Pellicer Pascual ( 1.913) 
dia 28, Llucià Flaquer Artigues ( 1.922) 
dia 31, António Pociño Ramírez (1.939) 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

~a renovada Obreria de Sant Antoni ha 

iniciat un nou camí que pretén recuperar la part 

més essencial de les festes. L'equilibri necessàri 

entre tradició i innovació, en les festes i 

esdeveniments populars és un debat que vé de 

lluny. El cert és que tota festa popular necessita 

d'un referents bàsics, d'unes pautes, d'una rutina, 

d'uns protocols... que la fan única i perdurable. 

ai, tomeuet! 

Pep Terrasa 
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Les nostres festes de Sant Antoni i Sant 

Sebastià, possiblement mai arribaran a tenir un 

reclam com a Artà , Muro o Sa Pobla, però seran 

nostres i fetes a la nostra mida, mantenint unes 

formes tradicionals arrelades a la nostra cultura. 

CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 

I si encara són un element aglutinador i de 

cohesió social ... què més en podem demanar? 

Fax 971 56 54 61 



Història 

L
a música interpretada per una banda arrelà a 
Capdepera en els anys de més fervor polític del 
segle XIX; és a dir, entre 1870 i 187 4. Fou el 

moment en què el poble entrà dins la modernitat incor
porant moltes de les inquietuds que enllà dels Pirineus 
havien mobilitzat els ciutadans, significava l'entrada de 
la visió romàntica de la vida, de l'ànsia d'alliberament i 
d'aventura. Ja hi ha premsa de diferents tendències i 
debat entre propostes modernitzadores i conservado
res, es constitueixen les primeres empreses d'explota
ció de paumes i llenya. Per altra banda, es produeix el 
descrèdit i abandó de les rondalles, dels balls tradicio
nals i de les músiques folklòriques. 
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. Aquells moments de canvi i transformació 
podem fitar-los amb una data un tant emblemàtica, sig-
nificativa: l'any 1870, quan finà en Sebastià Ferrer 
Sancho Gafeta, l'home que trencà amb els poders tra
dicionals i posà les bases de la modernitat. El seu ente
rrament fou tot un esdeveniment, ja que per a l'ocasió 
feren venir la banda de música del Regiment de 
Cavalleria de Manacor, que l'acompanyà fins al 
Cementiri (1 ). Fou un acomiadament sentit i romàntic. 
En Sebastià havia estat el nostre heroi. La novetat de 
l'esdeveniment també és una aposta per la renovació 
de costums, per lligar l'home i la creació artística, la 
música, en aquest cas. 

Cap~ll 
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Aquells anys són previs a 
la implantació de la I República 
(febrer 1873-gener 1874). Ales

hores, la ciutadania havia radica
litzat les seves postures políti

ques i es decantava per un dels 
dos grans partits que protagonit
zaven el debat i les iniciatives: els 
"neos", és a dir, els neocatòlics, 

partidaris de conservar les tradi
cions i desenvolupar polítiques 
conservadores, i els republicans, 
compromesos en la renovació de 
la societat. 

A Capdepera cada partit 
tenia el seu casinu o local social 

que, al mateix temps era cafè, 
lloc d'esbarjo i de trobada per a la i\:~•iHI~ 

creació d'activitats culturals. Però 

ja llavors era incomprensible una 

societat políticocultural sense • 
música, i tant els neos com els I 
republicans crearen la seva 
banda. El director de la banda de 
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Sancho i dos anys més tard passa
ren a viure a Capdepera, ja que en 
Gabriel treballava de picapedrer en 
la construcció del tar de Capdepera. 
D'aquí el malnom de Faret o Fareta. 

Sembla que en Gabriel duia la músi
ca dins el cos perquè dos dels tres 
fills escolliren la professió de músic. 

Tant la banda nea com la 
republicana no tendrien més que set 
o vuit músics que, com que no 
sabien solfeig tocaven de sentit. Els 
dies de testa local sortien a ter la 

volta al poble asseguts dins dos 
carretons. Conten que el tamborer 
de la banda republicana, aquell any 
de 1873, s'imposà la tasca de ter 
cada dematí la volta al poble tocant 
el tambor per deixondir la gent i 
crear un ambient d'entusiasme 
patriòtic (4). 

En una ocasió vaig sentir dir a 
un gabellí que "la música llevava els 
mals pensaments". Això, dit sobtada-

música nea va ésser el jove • .··. . ment, tora de context no té gaire sen-
M. I A I :.. J lJ. cpTcrrll!l~uúc "nuMuium", 1912 . • I f 'f 

1que mengua , mentre que a •· ' t1t, pera en e ans ve a man1 estar 
la banda republicana dirigia en Gabriel Moyà (2). que el sentiment és l'estímul més profund, el que domi-

En Miquel Amengual Martínez Tauler ha estat 
un dels nostres músics més importants: director de la 

banda, donava classes de música, compositor i director 
de la coral de l'església evangèlica. Va néixer a 

Capdepera l'any 1855 i era fill del matrimoni format per 
Pere Josep Amengual i Catalina Martínez Amorós. En 
Pere Josep procedia de Pòrtol. S'havia establert a 

Capdepera entorn a 1840 per fer-se càrrec de la teule
ra municipal que l'ajuntament havia construït just darre
re l'església -allà on hi ha la vicaria- per proveir de teu
les el nou temple. L'any 1873 en Miquel era molt jove, 
tenia devuit anys, però en aquell temps als deu anys els 
nins ja feien feina i als quinze, si eren feiners, ja cobra

ven sou d'home (3). Podien incorporar-se a l'exèrcit en 
qualitat de músic de 3!! classe, ja que llavors a 

Capdepera aquest seria el camí escollit per Amengual 
per aprendre música, ja que no hi havia cap altra alter
nativa. L'any 1876 en Baltasar Moyà emprà aquest pro
cediment i, uns anys més tard, el seu germà petit segui
ria les mateixes passes, adreçar-se a la milícia. 

En Gabriel Moyà nasqué a Artà l'any 1832. Als 
vint-i-sis anys es casà amb la gabellina Catalina 

na la persona; també manifesta el poder civilitzador i 

educador de l'art, una idea que defensaven els republi
cans de l'època, que consideraven que la modernitza
ció d'Espanya ens havia d'arribar mitjançant la feina i 
l'educació. 

A pesar de tot, la música, el cant i el ball havien 
pres l'embranzida i de cada any tendrien més pes dins 

el temps d'esbarjo gabellí. 
Una nota de la Unió Obrera Balear (6-6-1885), 

una societat de treballadors d'ideologia republicana que 
aleshores tenia delegació a Capdepera, destacava l'es

tada a Mallorca de la societat coral l'Aliança, de 
Barcelona. El dia 23 de maig havia tengut lloc un con
cert al Teatre Principal de Ciutat. Després, la coral 
encapçalà una manifestació de compliment prop de les 
autoritats. L'endemà la coral anà a Manacor i després a 

Capdepera. El republicanisme defensava la millora de 
la condició dels treballadors mitjançant la lluita política i 
les millores culturals; sense educació no hi havia pro
grés. Per això no era gens estrany que una activitat cul
tural com el cant coral acabàs en una manifestació de 

reivindicació política. 
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La Banda de Capdepera dirigida per Pere Antoni Massanet "des Casinu", devers 1945. 

Per les festes de Sant Bartomeu de 1888 arribà 

destinat a Capdepera el vicari Gabriel Artigues, qui 

trobà una feligresia tan "freda" que per estimular l'ale

gria i l'activitat proposà la compra d'un orgue. La crida 

resultà tot un èxit, ja que en quinze dies recollí quatre

cents duros (6). 

L'any 1890 comptàvem amb una banda de 

música que, segons la premsa illenca, participà en les 

festes de Sant Roc de Cala Rajada (5). 

Dia 15 d'agost de 1903, amb motiu de les Fires 

i Festes de Palma tengué lloc un certamen de bandes 

de música, en el qual participaren La Camponense, de 

Campos; La Aldeana, de Son Serra, i la banda de 

Capdepera. Aleshores la nostra banda comptava amb 

27 músics i estava dirigida per Guillem Juan Alzina 

Confit. Mestre Guillem havia estat músic tercer d'un 

regiment militar de Ciutat i, una vegada llicenciat, havia 

fixat la residència al poble. Era un home amb molta 

energia. Aprofitant la bona disposició de mestre Guillem 

el vicari havia aconseguit fer les paus entre els músics 

i formar una bona banda. Per primera vegada els 

músics aprengueren solfeig i a tocar peces de concert. 

Entre el seu repertori hi havia les peces "Juana de 

Arco", "Lucrecia" i "Retreta austríaca". El certamen ten
gué lloc a la plaça de toros de Palma, sobre un cadafal 

colïocat al centre de la plaça. La primera peça a tocar 

era obligatòria: l'òpera "Juana de Arco". Segons la crò

nica, la nostra banda: "ejecutó la obra con irreprochable 
buen gusto, matizando exquisitamente la partitura, lo 
cuat prueba la inteligente batuta de su director y perse

veranda de los músicos, siempre obedientes a la batu
ta, tributando/es el pública una muy justa ovación" (7). 

La segona peça era de lliure elecció: "Retreta austría

ca", del mestre Kele Bela. Acabat el concurs, Joan 

Torrandellllegí la decisió del jurat, que concedí el tercer 

premi a la nostra banda, consistent en un objecte d'art 

regalat pel President de l'Audiència. No cal dir que els 

nostres músics es consideraren els guanyadors. En 

aquella ocasió tots duien un capellet de pauma (8). 

El patrocinador d'aquella banda fou Antoni 

Ferrer Pellicar Gafeta (1826-1920), que era soci majori

tari i fundador l'any 1902 de la societat "La Palmera". 

Aleshores s'havia jubilat de mestre d'escola. Era d'ide

es liberals i antigament republicanes. Sempre fou un 

fervorós promotor d'actes culturals. La banda de músi

ca assajava a ca seva, a la plaça Vella. Per Sant Antoni 
el felicitaven oferint-li un concert a dita placeta. 

Devers l'any 1904 en Bartomeu Alou, pastor de 

l'església evangèlica, creà el grup juvenil, "Esfuerzo 
cristiana", amb la finalitat de desenvolupar activitats cul-



Història 

turals, entre les quals hi havia el cant. En Bartomeu no 

havia estudiat solfeig ni n'entenia, de música, però les 

circumstàncies difícils de la capella i la vogada que pre

nien les activitats musicals el decidiren a prendre la ini

ciativa. Devers l'any 191 O en Miquel Amengual fou des

tinat al far de Capdepera i, aleshores, tot i ser un fervent 

catòlic, dirigí el cor de la capella evangèlica (9). 

Des de principis del segle XX fins a la Guerra 

Civil i els darrers anys del franquisme els evangèlics, 

espiritistes o esquerrans que morien fora de l'Església 

Catòlica eren acompanyats fins al cementiri per la 

banda de música. Aquella gent estava orgullosa de les 

seves creences, i per això, almenys en el moment de la 

mort, reclamaven l'escalfor de la música i el reconeixe

ment de la seva gent. 

Segons els testimonis gràfics, devers l'any 

1915 la banda comptava amb una dotzena de membres 

i estava dirigida per Pere Antoni Massanet des Casinu. 
Abans i després de 1917, un grup de joves: 

Mateu Orpí Xerubí, Serafí Nebot, Llucià Sirer, Pep 

Terrassa Cirera, i els germans Pere i Toni Orpí Xerubí 

Ca 
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anaven els caps de setmana al far a rebre classes de 

música de mestre Miquel Amengual. Aquest compon

gué un vals que dedicà a Mateu Orpí i un pasdoble 

dedicat als germans Pau i Toni Orpí, unes peces que 

després tocarien a la banda. En Miquel Amengual és 

autor de nombroses cançonetes, senzilles i aferradis

ses, que la gent aprenia fàcilment, com la "Cancó de sa 

pipa". 

L'any 1924 hi havia dues bandes: la de la Caixa 

Rural i la de Pere Antoni Massanet des Casinu. Poc 

temps després la banda de la caixa passà a ser dirigida 

per Pere Massanet "Coix". 

El quinze d'abril de 1931 la banda es passejà 

per tot el poble per celebrar la proclamació de la 11 

República. L'onze de novembre de 1933 es produí el 

traspàs de Miquel Amengual al seu domicili del carrer 

Major número 29. 

Amb l'esclat de la Guerra Civil les autoritats 

locals franquistes crearen una sola banda; la podem 

observar en una coneguda fotografia, tocava enmig de 

la plaça de l'Orient, el dia del Corpus de devers l'any 

~ell 



Història 

1945. Continua duent la batuta Pere Antoni Massanet 
des Casinu i està enrevoltat per 24 músics. 

L'any 1950 n'era director Antoni Oliver Duro, i 

comptava amb el patrocini d'Elionor Servera, que cada 
any feia un donatiu d'unes cinc mil pessetes, que ser

vien per comprar instruments. Els assajos es feien a 
l'Ajuntament. N'Oliver era un músic violinista, i per 

qüestions de treball marxà del poble. Aleshores el subs
tituí mestre Tomeu Massanet Nebot Carbó. A finals de 
la dècada la banda comptava amb devuit músics (9). 

A principis dels anys '70 es passà per una forta 
crisi, ja que arribaren a ser uns sis o set músics, però 

mai no deixaren d'assajar. A meitat de la dècada, amb 
l'entrada de gent jove, tornaren a prendre volada; els 
músics estudiaven solfeig s'examinaven al 
Conservatori. 

Dia 3 d'abril de 1984 es creà el Centre Cultural 
Banda de Música de Capdepera. Començava la més 
llarga i encoratjadora època de la nostra banda, de la 
qual cal distingir tres etapes. 

L'enlairament de la banda començà a finals de 

1984, amb la contractació d'un professor de metall, en 
Manuel Videgany, i un de fusta, n'Enric Pastor. L'any 
1989, el Concert de Santa Cecília es convertí en un 
homenatge a mestre Tomeu Massanet, que es jubilava 
com a director de la banda i era substituït per Enric 
Pastor. Aleshores començà a parlar-se de Centre 
Cultural Banda de Música de Capdepera més enllà de 
l'àmbit local, ja que la banda no es limità als tradicionals 
cercaviles, actuacions a la plaça des Sitjar i la partici
pació a les festes locals, sinó que començà a actuar a 

concursos i certàmens. En tres anys passà a tocar un 
variat ventall de peces: obertures de Rossini, Suppé, 
Beethoven, Txaikovski, Turina, Schubert, repertoris de 

jazz de Glen Miller, simfonies de Dvorak, etc. L'any 
1987 participaren a les Falles de València, una sortida 
que repetiren en set ocasions més. 

El mes de maig de 1990 a la plaça des Sitjar 
tengué lloc el I Certamen nacional de bandes de músi
ca Vila de Capdepera, amb la participació de La 
Artística de Carlet (València); L'Almudaina, de Palma; i 
les bandes de Son Servera, Santa Margalida, Son 
Cladera i Capdepera. 

El 19 de maig de 1991 tengué lloc un 11 

Certamen Nacional. S'estrenà el pasdoble "Gabellins", 
d'Enric Pastor. El 25 d'agost de 1992 es féu la presen

tació de d'un "Himne a Capdepera", amb lletra de Pere 
Orpí i música també d'Enric Pastor. 

En aquests anys se celebraren actuacions con-
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juntes amb la Coral s'Alzinar. Fou memorable la inter
pretació del "Réquiem" de Mozart. I J realitzaren inter

canvis amb altres bandes de música. Les aspiracions 
eren moltes, però la banda no pogué passar dels 35 

músics, ja que les noves incorporacions no permetien 
cobrir les vacants dels membres que per diverses raons 
no podien seguir el ritme de treball i d'actuacions que el 

projecte necessitava. El suport financer tampoc no 
donava per més i arrelà el desànim. L'any 1994 n'Enric 
Pastor deixava la banda i la Junta Directiva presentava 
la seva dimissió. 

Aleshores s'entrava en un període transitori 
amb el nou director, Josep Joaquim Esteve Vaquer 
Ximo, i una junta gestora que no trobava una sortida a 
la crisi. A finals d'estiu de 1998 un grup d'amics forma
ren una renovada i animosa junta directiva. L'any 1999 

dimitia Josep Joaquim Esteve. 
El tradicional concert de Sant Bartomeu de 

1999 fou la presentació del nou director, Joan Martorell. 
En aquell primer concert de l'actual etapa ja es comptà 
amb la collaboració d'antics membres de la banda. Al 
cap d'un any, i per motius professionals, el director dimi
tí i passà a ocupar el seu càrrec Joan Ramon Xamena, 
que ha sabut mantenir l'entusiasme dels músics i del 

públic. De tot plegat cal esperar-ne un encoratjador i 

fructífer futur (1 0). 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

Referències orals d'Antoni Flaquer Solleric. 

2 Massanet Amengual, Antoni Josep. Obra sense publicar 
que fa referència a la història de Capdepera fins a l'any 
1930. 

3 Duran, Damià. El pensament de l'home comarcal. Colïec-
ció Capgirons 1983. Manacor (1866-1943), pàg. 78. 

4 Massailet Amengual, Antoni Josep. /bid. 

5 "La Almudaina", 20 d'agost de 1890. 

6 Arxiu Diocesà. Carta de Gabriel Artigues al Bisbe de 
Mallorca. 

7 Esteve i Vaquer, Josep Joaquim. La música d'un temps. 
Baltasar Moyà (1861-1923). Colïecció Menjavents, 45. 
Edicions Documenta Balear. 2002, pàg. 58, 59 i 60. 

8 Referències orals d'Antoni Flaquer Solleric. 

9 Referències orals de Maria Ferrer Fornera i Bartomeu 
Massanet Carbó. 

1 O Per resumir els darrers 23 anys de la banda de música he 
comptat, únicament, amb l'ajuda dels articles de Jaume 
Fuster ("Periples valencians"), de Maria Antònia Gamis 
("Sons i renous"), dels comentaris de Berta Liesegang i de 
les notícies breus de la secció "La plaça des Sitjar", de la 
revista Cap Vermell. 



col·laboració 

· Batec 
De vegades sentir que el teu poble és 

capdavanter en un aspecte o l'altre ens fa sentir 
orgullosos i plens de satisfacció. Ser el més , és una 
qüestió de fe. Prova d'això és que ens vanag~oriam de 
tenir més hotels que ningú, més renda per càpita, més 
ciment per metre quadrat, més immigrants, més 
ocupació de platges, més cans persona .... fem una 
festada cada vegada que el nostre padró municipal 
reflecteix una puja notable o si una plaça s'omple de 
gom a gom per qualsevol esdeveniment. En tot, o bé 
quasi tot, valoram en sobremanera la quantitat Les 
paraules creixement, desenvolupament, increment o 
puja, ens dona tot d'una sensacions (vibracions que en 
diuen ara) positives ... Capdepera du camí d'ésser un 
poble amb supervibracions positives. El nostre municipi 
es troba en molts d'aspectes entre els més de les 
Balears. Dissortadament no ho som en tot, sinó en part 
dels paràmetres .... 

Recentment el departament d'Economia i 
Hisenda del Consell de Mallorca ha fet un estudi refereit 
als pressuposts dels ajuntaments de Mallorca, on s'hi 
diu quina és 1 'aportació que vàren fer els veïns de cada 
municipi mitjançant els impostos que pagam. Així l'any 
2002 els veïns que més han contribuït (i no és cap mèrit 
de la població, al cap i a la fi són imposts pagats a 
contracor) són: Calvià, Santt Llorenç, Alcúdia, Artà, 
Andratx, Capdepera, Deià, Muro, Palma i Pollença. O 
sigui que el sisè de cinquanta i dos ... Res no diu dels 
serveis que reben els habitant en funció d'aquest esforç 
contributiu, possiblement ens durien una bona sorpresa. 

Segons ens recorden els populars, dia si i l'altre 
també, aportar més a l'estat o l'ajuntament -i rebre 
menys- és signe de solidaritat. I com hem decidit ser 
més solidaris que ningú, encara ens queden cinc 
posicions que guanyar ... així donçs ànim i endavant! 

Tres i no res 

EN COS DE CAMISA 

Si les esqueles mortuòries 

no han dissuadit ningú mai 

de no morir-se, 

per què ho haurien de fer 

les que apareixen 

a les capses de tàbac ? 
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Qui ho dubta que el dimarts, 23 de 

desembre, fou un dia històric per a 

Capdepera, que gaudí dels quinze minuts 

preceptius de glòria tel~visiva. Ni més ni 

pus, quinze sèries de la grossa es ven

gueren a l'administració núm 1, del carrer 

Coconar, núm. 35, regentada per l'amic 

Joan Vicenç. 

La friolera de 30 milions d'euros 

descendiren plàcidament, suaus com 

volves de neu, al so del cant dels nins de 

San ldefonso, sobre els caparrots d'un 

bon grapat de veïnats. 

Qui es pot negar al fet que tal dia 

quedi assenyalat per sempre al 

calendari? Com aconseguir que dia tal 

sia recordat eternament? De quina ma

nera podem fer justícia a tan remarcada 

data? 

Cap Vermell té la solució: fent-lo 

festiu, vacacional, dia sant a tots els 

efectes. 

Però com que ja veim que no ens 

faran cas, moderam la nostra proposta: 

que el número 42.4 73 es converteixi en 

el nom d'un carrer. Que a New York tenen 

el 54, cantonada amb el 17, doncs 

nosaltres tenim el42.473. Què passa? 
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Cuéntame 
Fa un parell de dies, Fraga, aquell senyor del PP capellà català i esquerrà i hem pogut escoltar L'Estaca per 

que frega I' anticonstitucionalisme proposant reformes TVE; amb Maria del Mar Bonet de fons, hem anat a I 'Eivissa 
d'estatuts (pobre d'ell quan l'agafin' Aznar), ens recordava dels hippies, on la gent pel carrer xerrava eivissenc amb 
que l'exèrcit serveix per mantenir la unitat d'Espanya. uns protagonistes que mostraven desconcert davant aquella 
Dies enrere, la ministra De Palacio havia declarat als llengua desconeguda però en cap moment desaprovació (que 
mitjans que Iraq estava pitjor ara que abans de la invasió. massa hem caminat enrere en aquest aspecte); hem vist 
«Esto va a ser un paseo militam deia el ministre Cañete com Don Pablo, un exmilitar franquista, ingressava a una 
referint-se al Pla Hidrològic Militar destinat a proveir presó plena dc luxes per haver comès una estafa immobiliària 
d'aigua el sector de la construcció a la Costa del Golf, milionària per continuar robant després amb la complicitat 
futur paradís espanyol de la tercera edat europea (la UE de les autoritats (que poc ens hem mogut en aquest altre) ... 
prohibeix que augmenti la superficie conreada d'horta, Precisament fa dos o tres capítols, aquest gàngster franquista 
per tant, 1 'excusa que és aigua per als agricultors grinyola ens feia una classe magistral de com s'exerceix (no utilitz 
una mica). Gràcies a un home prou major com per no el passat, després explicaré per què) el caciquisme. Entres 
amagar-se del que ha estat sempre, a una ministra a un bar, convides a beure, els recordes als parroquians que 
despistada que no havia entès del tot les consignes o a un tots tenen un punt dèbil del qual en depèn la seva economia 

i que amb els teus contactes no et seria dificil deixar sense 
llicència qui té el quiosc o qui té el taller de cotxes o sense 
feina a aquells als quals tens contractats a la teva empresa. 
I au, tots convençuts cap a manifestar-se i aixecar el braç 
cantant Cara al so. Vet aquí que la situació em va recordar 
clarament les manifestacions antiparc i les darreres 
eleccions. Veurem algun dia una sèrie a la televisió on un 

micròfon inoportú de vegades ens arriben glopades d'una empresari faci el discurs que tants treballadors de les Balears 
altra veritat molt diferent a la que ens masleguen Jes de van sentir abans d'anar a votar? Veurem un encarregat del 
RNE, TVE o Antena 3. Hi ha petits intersticis per on la major subministrador de pinsos de les illes telefonant un a 
realitat mediàtica clivella i pots escoltar el que no voldrien un a tots els pagesos que depenen dels preus que ell marca 
que t'arribàs a les orelles. Un d'aquests clivells setmanals o de les terres d'alguns grans propietaris perquè tal dia a tal 
és Cuéntame cómo pasó els dijous a TVE (quina hora pugin al tractor? A n'Antonio Alcantara, després 
paradoxa! és tan curiós com que a EUA, on només pots d'haver anat a la manifestació, l'avergonyia que el seu fill 
triar entre la dreta i la ultradreta, tantes pel·lícules tenguin Carlitos hagués presenciat com alçava el braç com un 
un clar missatge d'esquerres o que Michael Moore hagi feixista i entonava l'himne que matà son pare. Més de dos 
guanyat un Oscar). Després d'uns inicis que van provocar illencs deuen estar com ell, amb una taca a la consciència 
les pors d'aquells que temien que la sèrie fos un muntatge després d'haver anat a manifestar-se o a votar amb 
per mirar cap al franquisme amb melangia i sense crítica, pressions. Deuen sentir-se prostituïts com aquella al·lota que 
la sèrie ha anat per camins molt diferents. Si bé és cert vaig conèixer a Llevant: un familiar seu per qui treballava 
que no se 'ns presenta la família d'un treballador de fabrica 1' obligava a votar per correu. Qui ficava les paparetes del 
amb horari de sis del matí fins a les vuit del vespre guanyant partit que ella mai no hagués votat i tancava el sobre era ell. 
el just per no morir de gana o la d'un emigrant a Alemanya De tota manera, els que dormen igual de tranquils són molts 
o la d'un antifranquista torturat i executat per ordre del més: ho tornarien a fer com a part de la seva feina, del seu 
Caudillo com ara Salvador Puig Antich ... sí que hi ha sou, sense remordiments. De fet, van ser educats per això 
elements suficients a casa dels Alcantara perquè el retrat dins i fora de les escoles. Fermat i ben fermat, sí senyor. En 
que se'ns ofereix de la dictadura no sigui precisament tot cas és un plaer que a una tele amb despeses 
amable. En els darrers capítols, per exemple, hem pogut multimilionàries destinades a pagar a José Luis Moreno, Los 
saber que a Madrid, entre molts altres indrets, hi havia Morancos, Desde Murcia con amor o els telediarios 
gent lluitant per la democràcia que estava a favor de la d'Alfredo U-R-D-A-C-1 hi hagi una pessigadeta dels nostres 
independència de bascos i catalans; hem vist com tenir impostos destinats a una sèrie digna d'una televisió pública. 
un familiar esquerrà era una màcula que tot el poble et Neighbours, quasi sempre neighbours. 
feia pagar amb el seu menyspreu emporuguit; hem assistit 
a un concert clandestí de Lluís Llach a la parròquia d'un Miquel Piris. Periodista. mpiris@mallorcaweb.net 



conversa 

DE COSTAT 

-Què et motivà a dedicar-te a la política ? 
-Sempre hem estat molt esquerrans, a casa 

nostra, i des de sempre s'hi ha parlat de les coses 
que passen, comentant les notícies de la tele, per 
exemple. Després, com a estudiant, vaig participar 
a l'institut i a moviments socials. Crec que és ne
cessari que hi hagi gent al carrer reivindicant coses, 
però si no hi ha ningú a les institucions que fa-ci cas 
d'aquestes peticions, no serveix per a res. Aquí, a 
Capdepera, un grup de persones vam trobar que 
faltava la representació d'Esquerra Unida-Els Verds 
a l'Ajuntament, que ja abans l'havia tenguda, i 
pensàrem que si fèiem bé les coses la podia tornar 
a tenir. 

-Quina ha estat la sorpresa més positiva 
amb què t'has trobat a l'Ajuntament? 

-La quantitat de feina per fer. 

-1 el que menys t'ha agradat ? 
-No guanyar les eleccions, està claríssim. 
El que menys m'agrada són els plenaris, 

perquè moltes vegades es perd el temps o s'entra 
en discussions personals i partidistes. He quedat 
astorada de veure que n'hi ha que van a punyir-se 
per temes personals. 

-L'experiència d'aquest poc temps a la 
Sala, com la definiries ? 

-La definiria d'enriquidora, han estat sis mesos 
en què he après molt. 

-Com es veu el poble, des del balcó de la 
Sala? 

-El que veig és que la gent no sap el que passa 
dintre l'Ajuntament, crec que des de fà molt de temps 
la gent està desconnectada de la política. A nivell 

• 
I 
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DE . PERFIL 

local és on es podria recuperar la gent per a la políti
ca i que tothom veiés que no és el que molts 
s'imaginen pel que fa a «mangoneo» i coses així, 
almenys jo no he vist res d'aixó. Segurament, això 
passa perquè no arriba informació de la Sala, potser 
falta un butlletí informatiu de gestió municipal. 

Jo intent parlar tant com puc amb la gent, que 
és d'on surten les iniciatives. 

-Al final del mandat, que es el que més 
t'agradaria haver aconseguit ? 

-M'agradaria haver implicat la gent en la gestió 
municipal, els joves sobretot, ja que la majoria no es 
plantegen iniciatives, no tenen ganes de res, només 
d'anar de mnrxa, que està molt bé , però una cosa no 
lleva l'altra. 

Hi ha bastant de consum de drogues entre els 
al.lots de 14 i 15 anys, i això no és normal. Crec que 
també és en part per la falta de participació juvenil i 
d'activitats que hauríem de fer, com un casal de joves, 
excursionisme i coses així. 

M'agradaria veure en funcionament totes les 
àrees, com sanitat, joventut, mediambient.. . 

Tant de bo, encara que ho veig impossible , es 
creàs una partida pressupostària , un dos o un tres 
per cent del total, subjecte al que volgués el poble, 
que se sotmetés a VJtació , per començar a fomentar 
la participació i arribar a uns pressuposts 
participatius. 

-Quin regal proposaries a l'Ajuntament per 
al matrimoni morganàtic ? 

-Uff! No sé. Una bandera republicana. Amb la 
quantitat de coses que hi ha per fer a Capdepera, 
com es gastin els doblers amb això, és que li dic de 
tot a en «Pebre». No ho aprovarien amb el meu vot, 
això està clar. 
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TRONS i LLAMPS (iii) 
Jaume Sastre------------------------------

A LA FI! UNA OPORTUNITAT PER 
AL MEDIOCRE JOAN PLA 

El coHaborador del diari foraster El Mundo, Juan 
Pla García, ha tret a la Loteria sense haver-hi jugat un cèntim 
d'curo. A la fi, aquest pobre afortunadet tendrà una mínima 
possibilitat de guanyar a les velleses un premi literari d'una 
certa categoria com el Ciutat de Palma! Amb motiu de la 
decisió del PP de convertir els Ciutat de Palma en bilingües, 
l'Associació d'Escriptors en Llengua Catalana (AELC) ha 
convocat un boicot als premis. I és clar, en Joanet Pla està 
eufòric i ja se frega les mans pensant que si no té 
competència de cap casta, ell finalment en pot sortir 
guanyador. Però bé, això mai se sap del tot, jo en conec un 
que és tan curt i tant tutup que un dia va anar a la mar i va 
ésser incapaç de trobar aigua. Ara falta veure qui seran els 
escriptoretxos que se prestaran a fer el paper d'esquirols 
accedint a formar part del Jurat. De moment s'ha sabut 
que Bartomeu Fiol, l'autor de Calaloscans s'hi ha negat. 
Molt bé! Al respecte, el falangista Pla ha escrit: "Hoy, cuando 

guas y tan oficial es una comola otra. Hay que dar a 
conocer el mallorquín, la lengua y la literatura, pero tam
bién el castellano, no marginar! o como se ha marginada 
durante estos cuatro años del Pacte de Progrés'. Està 
clar que aquests fatxes del PP prediquen el que no creuen. 
S'omplen tot lo dia la boqueta de 'bilingüisme' i fa poques 
setmanes el seu govern de Madrid presidit pel :führer 
Aznar ha prohibit la inclusió del català, el basc, el gallec 
i 1' asturià al nou passaport espanyol. Ara resulta que 
mentre el passaport belga està en neerlandès, francès i 
alemany; el passaport suís en alemany, francès, italià i 
romanx; i el finlandès en finès i suec; el govern espanyol 
del PP, en una mostra evident de nacionalisme espanyol 
'excloent' i 'fonamentalista' ha expulsat de la seva tan 
estimada Espanya totes les persones que no són de 
condició castellano-andalusa-extremenya. Tot plegat, ben 
mirat, lluny de provocar-nos ràbia o tristesa, la decisió 
del PP d'expulsar-nos del nou passaport espanyol ens 
alegra moltíssim perquè dóna la raó al Pla Ibarretxe i 
ens empeny cap a la independència. 

me entero de que se ha negado a formar parte del Jurado r---------------------. 
de los premio s Ciutat de Palma, por solidaridad con la junta 
directiva de la AELC y con 'la resta d'escriptors', confieso 
mi tristeza, al ver que un escritor de su categoría, que curo
ple ya setenta otoños, se suma a las campañas, pura y de
claradamente sectarias, de una 'junta directiva' que, en Iu
gar de escribir novelas y poemas, se dedica a redactar nor
mas y avisos, amenazas y chantajes, a sembrar discordias 
entre los que quieren y los que no quieren participar y, en 
suma, a envenenar el amor que siente el pueblo por su pro
pia lengua" (El Mundo 15/11/2003). D'altra banda, ja circu
len els noms de Gabriel Janer Manila, Jaume Pomar i 
Alexandre Ballester com els noms dels botiflers que han 
decidit col.laborar amb la tasca genocida del PP contra la 
llengua i la cultura dels mallorquins. 

EL PP I L'ESTAFA DEL BILINGÜISME 
Igual que durant la dictadura franquista, ara tots els 

peperos com a lloros i cotorres van repetint les consignes 
falangistes que arriben des de Madrid. Carmen Feliu (Pal
ma 1968), diputada i consellera insular, diumenge 16 de 
novembre declarava a El Mundo: 'El programa del PP es 
claro y realista en sus pautas. No engañamos a nadie apo
yando el bilingüismo al cien por cien, porque nos compro
metimos en ell o en la campañaelectoral. Por otra parte, creo 

Restaurant Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971841310 
porxada@futumet.es 

Obrim diumenge dia 1 de febrer 

que es una actitud democnitica porque tenemos dos Ien- L--------------------....11 



cartes 

~ ~ Cartes a Cap Vermell 

Carta oberta 
Honorable Conseller de Medi Ambient del Govern 

de les Illes Balears 
Com a president delegat de la Junta Rectora del 

Parc de Llevant vull manifestar el més profund dels 
desacords amb la decisió que ha pres el Govern del que 
formau part de reduir dràsticament 1' àmbit del parc 
mitjançant la llei d'acompanyament dels pressuposts amb 
1 'únic criteri de la propietat del terreny i sense atendre en 
absolut els valors ambientals i la necessitat de protecció 
del territori. 

Consider lamentable el fons de la qüestió i 
compartesc el sentiment de tantes persones i entitats 
preocupades pel mediambient que ja han manifestat que 
aquesta mesura van contra les més elementals normes 
de política ambiental en una societat avançada. 
Però al marge d'aquest fons, consider que la manera de 
fer-ho, les formes i el missatge implícit que duu associat 
agreugen encara més aquest acte. 

Heu volgut justificar que ho feis per atendre un 
clamor popular. .. i que heu escoltat la gent, però no és 
ver en absolut. Ni heu escoltat la gent ni 1 'heu volguda 
escoltar. Jo mateix, com a president de la Junta Rectora, 
us vaig sol·licitar una reunió el primer dia del vostre 
nomenament i encara és l'hora que m'heu de rebre. Una 
decisió tan important per al futur del parc, que en suposa 
gairebé la desaparició, s'ha pres sense convocar la Junta 
Rectora, què és l'òrgan de representació de la societat en 
el parc, ni assabentar-ne els seus membres. 

No, Conseller, no heu escoltat, heu obeït. Heu 
obeït un sector molt petit, però influent, un sector que co
manda molt, i que sembla que mou els fils des de l'ombra 
al vostre govern, heu escoltat tan sols la veu dels 
especuladors que no més saben mirar la terra com un 
gran solar i dels terratinents que enyoren els temps del 
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caciquisme, només aquesta gent ha tingut sempre les por
tes obertes del vostre despatx i ha pogut fer sentir la seva 
veu. Crec que amb aquesta decisió mutila el Parc de Llevant 
, heu estat servil davant els poderosos i heu pagat favors 
concrets i deutes polítics a costa del patrimoni natural de 
tots els ciutadans de les Illes Balears. 

Vull que us quedi ben clar que, de cap manera, no 
em sent identificat amb la vostra actuació i la vostra política 
i que, des d'ara, tendreu en mi un adversari que denunciarà 
aquestes actuacions i lluitarà perquè retorni allò que mai no 
s'havia d'haver desfet. 

Però tampoc no vos facilitaré les coses amb la meva 
dimissió. Aquest és un càrrec que no té cap tipus de 
compensació econòmica i per tant ningú no ho podrà inter
pretar com un possible interès personal de la meva part. 
Molta gent m'ha demanat que no me'n vagi i el meu 
compromís amb la terra i les persones de 1 'àmbit del parc 
va més enllà del meu compromís amb el Govern; per tant, si 
us som incòmode amb la meva actitud us haureu de prendre 
la molèstia de cessar-me. 

Com molta de gent d'aquestes Illes seguesc creient 
en un parc que suposi la salvaguarda dels valors ambientals 
per sobre qualsevol altra consideració. En un parc que no 
suposi una càrrega, sinó, ben al contrari, un valor afegit per 
als propietaris de terres del seu àmbit. Crec en un parc que 
suposi un factor de desenvolupament sostenible i de qualitat 
de vida per als pobles i municipis que l'integren. 
Crec fermament que el repte i l'obligació del Govern és 
garantir als ciutadans que es posaran els mitjans i es 
prendninles mesures necessàries perquè un parc així sigui 
possible. 

En el moment que vulgueu reprendre el camí de la 
coherència i la dignitat i rectificar aquest error que ara s 'ha 
consumat, em tendreu sempre disposat a contribuir-hi en 
tot allò que de mi depengui. 

Esperant que aquesta opinió pugui contribuir a 
millorar la política ambiental del vostre Govern, us saluda. 

Miquel Pastor Tous 
President Delegat de la Junta Rectora del parc de Llevant 

ELS ALIMENTS TRANSGÈNICS 
LI PODEN PROVOCAR 

ALÈRGIES 
PER QUÈ AMAGAR-HO ? 
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"A MAYOR OREJA, MENOR CEREBRO" 

CAPÍTOL III 
Tuti rossi fusilati! 

"Tenim alguns problemes diguem-ne polítics, 
com aquesta insistència d'un Carod Rovira 
que predica una espècie d' "Anschluss" per 
incorporar-nos a uns Països Catalans que 
mai no han existit, mai, ni en la història ni en 
el sentiment. O aquest finançament solapat 
des d'institucions catalanes a 
quintacolumnistes catalanistes locals" 

Jaime Matas 

"De vegades, un té la sensació que aquest 
bocí de geografia enmig de la Mediterrània 
està farcit de miserables que només esperen 
el moment més adequat per inocular el seu 
verí" 

Josep Melià Ques 

A hores d'ara, alguns dels meus lectors, que supòs 
que no son massa, deuen sospitar que estic totalment 
convençut que dintre del neofeixista PP ja no hi queda cap 
demòcrata. Sincerament, crec que n'hi ha alguns però que 
estàn amagats, molt amagats, perquè fa molts de mesos 
que no se sent piular ningú en contra de les bajanades que 
dia rere dia sentim de la boca dels seus dirigents. I la 
pardalada és que 1' Aznar integrista i intransigent dels darrers 
mesos, que fa feredat quan parla de vertebració i d'Espanya, 
ens el volen considerar, fort i no et moguis, un individu centrat 
i cabal. Un Aznar que ens deixarà un legat terrorífic: una 
democràcia crispada, una democràcia afligida d'un mal que 
afecta la política mateixa dins l'ordre intern, i també la ma
nera de presentar Espanya dins 1' escenari internacional. En 
un i l'altre àmbit, s'ha imposat una greu degradació de la 
democràcia, de la política, una visió simplista (amb mi o 
contra mi), fonamentalista i reaccionària, que sol apel·lar 
als dogmes de la certesa i l'eficàcia com a raons polítiques 
supremes, i renega de la política en el seu vell sentit 
democràtic, com a art de negociació i deliberació, de 
participació de tots en la costrucció de l'espai públic i en la 
presa de decisions. L'aznarisme està duent el país pel camí 
de 1' ostracisme internacional i de la fractura de la 

convivència interna; és evident que el molesten la críti
ca i la llibertat. Necessitam urgentment una alternança 
que recuperi un lloc entre el països que defensen el diàleg 
i la pau, que ens tomi a uns nivells de qualitat democràtica 
acceptable i que ens aporti la sensatesa en la resolució 
de conflictes sobre l'articulació de l'estat. Si no és així, 
companys, jo també pens que el drama està servit. 

A nivell illenc hem de començar forçosament 
fent una contundent crítica al discurs que va pronun
ciar Jaime Matas el dia 9 de desembre al Club Sigla 
XXI de Madrid. Un discurs adreçat a impressionar un 
públic ultraconservador i centralista, i a la clac de 
renegats illencs que el van acompanyar. Va fer un 
duríssim atac als nacionalismes, a la situació actual de 
Catalunya i sobre unes suposades ingerències del 
Principat en la política illenca ajudades per uns 
fantasmagòrics quintacolumnistes catalanistes. El nostre 
president va desenvolupar una rància i diabòlica tesi sobre 
un suposat "anchluss" que mes o manco seria així: 
Catalunya seria 1' Alemània nazi, ERC el partit nacio
nal-socialista, el PSOE faria de beneit útil dels nazis, i 
nosaltres, els balears, seríem els austríacs que, traïts 
pels quintacolumnistes locals, cauríem sota la bota ne
gra del pancatalanisme. És evident que el nostre president 
s'ha tomat boig. Es veu que la seva ambició d'aconseguir 
plaça al govern de Madrid o la recent consecució del 
títol d'embaixador del Regne de València l'han abocat 

bli.ut(:tLUl.'S 
l"úblic1ueJo 1\htnicipals 

Obertes de dilluns a divendres 
de 16 a 20 hores 

Apropa't a les biblioteques, hi 
trobareu: 

llibres 
revistes 
vídeos 

Capdepera 
i 

Cala Rajada 
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cap a l'esquizofrènia política i 1 'han fet escorar 
ideològicament cap a posicions ultraespanyolistes 
extremadament intolerants. Però, a més a més, el seu 
discurs cau constantment en contradiccions i 
malintencionades negacions històriques. Ens nega vuit 
segles d'història i es vanagloria de combatre la llengua 
que han parlat els seus pares i de titllar de quintacolumnistes 
aquells que per decència fan allò que, en funció del càrrec 
que ocupa, és ell qui té el deure de fer-ho i no ho fa: 
protegir i promoure la cultura i llengua catalana que és la 
própia d'aquestes illes. Però són precisament les 
actuacions que fan els neofeixistes del PP en política lin
güística les que engegen els mecanismes que debiliten el 
procés de normalització de la nostra llengua. El govern 
central i el balear incompleixen sistemàticament els deures 
de promoció social i de protecció de la llengua catalana a 
què obliguen la Constitució, l'Estatut d'Autonomia i la 
Llei de Normalització Lingüísticai, i, a més, manifesten 
una clara voluntat de presentar el procés de normalització 
com un factor negatiu i no com un projecte integrador, 
positiu i amb esperit de consens que ens ajudarien a 
avançar molt més en aquest terreny. 

Dins el negre panorama que veim venir per al 
nostre país, controlat un altra vegada pel franquisme 
ignorant i ignonimiós i que només es mou pels interessos 
de la classe rica local, el nostre Govern de neofeixistes 
peperos només es preocupa d'acontentar la patronal ho
telera i el seu conseller a la sambra, Sr. Escarrer, fent 
autopistes, urbanitzacions i parcs temàtics, i a esborrar 
més la memòria col·lectiva del nostre poble, per fer-ne 
definitivament una província dòcil de l'Espanya imperial 
de llengua castellana. Un panorama extremadament trist 
i decebedor. 

Ja per acabar, tres apunts: 
El primer, sobre Somràdio. La despesa anual de 

Somràdio era de 151.000 euros, o sia 414 euros diaris, 
que són 17,3 euros!hora ; tenint en compte que ha arribat 
a tenir uns 20.000 oients, surt a 0,02 euros per persona i 
dia; i si és com jo, que l'escoltava 8 hores diàries, surt a 
l'ínfima quantitat de 0,0025 euros/ hora; una relació cost/ 
persona insignificant. L'excusa del Govern sobre 1' estalvi 
que suposa el seu tancament no s'aguanta dret de cap 
manera. 

El segon, sobre el premiet que va rebre el 
conseller d'Hisenda, Lluís Ramis, de la neofeixista pepera 
Fundación Rafael del Pina, per haver suprimit l'ecotaxa. 
A sobre es catxondeen del 49 % dels habitants de les 
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Balears. Són uns impresentables desvergonyits. 
El tercer, sobre la manifestació dels illencs vinguts 

de Barcelona que feren els reis del ciment pels carrers de 
Palma. Em va cridar l'atenció les divertides i originals 
pancartes que portaven: "ciment som i en ciment ens 
convertirem", "sa Dragonera parc temàtic", "Munar, sigue 
asín", "ecotaxa nunca mais", "que no quedi ni una cala 
verge", "macroaeroport a Formentera, ja". Bona manera 
de fotre-se'n dels fatxes peperos i els seus còmplices uemites 
i hotelers 

Venga, a donar-lis tanta canya com ells ens donen 
a nosaltres. Ah! i que Déu ens agafi confessats. 

Felip Esteva i Castro 

«Un 'contracte' polí tic per a la 

conciliació d'interessos en 

conflicte ha de tenir dues 

qual i tats. Ha de ser clar i ben 

determinat, universalment 

interpretable en el mateix 

sentit. Ha de ser de tal manera 

que la classe naturalment més 

poderosa, la d'aquells que, enca

ra que menys en nombre, pesen 

més que els més nombrosos, per la 

seva força, habilitat i capacitat 

per a cooperar, no ha de tenir 

raons per pensar que li seria més 

favorable algún altre contracte.» 

Francis Ysidro Edgeworth. Psico-

logía matemàtica. Part segona. 

Corolaris I. 

Sa S~ttaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
1 1 d CI Magallanes, 22 (davant Correus ~ 

ru~tes ~ver (U~S Tel. 971819203 Cala Rajada 
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GUILLEM OTS 
F0304 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 

I 

2 

3 
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10 

HORITZONTALS: 1. Sense això no podem fer la digestió. Que és de guapa la mar amb aquest color. 
2. Lleveu regruixos fins que quedi llis. Utilitat. 3. On neixen els ocellets. Deixa-la caure, que aquí hi ha una bona 
pesquera. 4. Amables, cortesos. Per arribar allà dalt n'hauré de pegar un. 5. De ca. On ens donen la vida. 6. M'he de 
canviar les ulleres i em convé visitar aquest metge primer. 7. Torrent. Déu sap què val un abric d'això. 8. Vocal. 
Carboneres. Consonant. 9. Article de persona. Vocal. On tens la barca? 10. Tenen vida. Ho fa qui puja al Castell a peu. 

VERTICALS: 1. D'un poble de Mallorca (fem). 2. Inscripció al sepulcre. Contracció gramatical. 3. Les 
culleres de plata quan les has fregades. Vocal. 4. Amb salut. Certs animals construirien ca seva. 5. He arribat allà. 
Dilatat. Vocal. 6. Sent olor. Gràcies a això els tests se semblen a les olles. 7. Ja el tenen acabat i en voler començaran 
a alçar les parets. Les ensaïmades són així i ja es poden enfornar. 8. Consonant. Monument funerari egipci (pl). 9. 
Claror que anuncia l'arribada del sol (pl). Ocell. 10. De segona mà. Me'n posaré una pel cap perquè el sol és molt fort. 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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Palma, 21-01-04 

LES MESURES ANUNCIADES PEL PP EN 
MATÈRIA LINGÜÍSTICA MOSTREN EL 
MENYSPREU DEL GOVERN AUTONÒMIC 
CAP ALS CASTELLANOPARLANTS 

Totes les mesures que 1' executiu balear ha anunciat o 
ha posat en marxa fins ara tenen com a objectiu marcar, a través 
de la llengua, la diferència i potenciar 1' existència com a mínim de 
dos grups, dos col-lectius, que palesaran, segons la llengua que 
facin servir, l'origen i el grup social a què pertanyen. 

En nom de la llibertat i del respecte, el Partit Popular 
condemnarà el col-lectiu de castellanoparlants a expressar-se 
només en una de les llengües oficials, perquè el que s'està fent 
és incentivar el desconeixement de l'altra, i als catalanoparlants 
a no poder expressar-se lliurement en la seva llengua quan se 
relacionin amb els primers. El concepte de bilingüisme que el PP 
repeteix és fals i demagògic. Per poder triar una de les llengües 
cooficials cal conèixer-les totes dues, situació molt allunyada de 
la realitat en 1' actualitat i que el PP sembla voler perpetuar. 

La instrumentalització política dels temes lingüístics que 
fa el Partit Popular, tant a nivell estatal com insular, és partidista 
i respon a una estratègia electoral de greus conseqüències per al 
futur cultural de les Illes. L'existència de dues llengües cooficials 
no ha de ser 1' excusa per classificar les persones en dues 
comunitats lingüístiques enfrontades, tal com succeirà als cen
tres escolars amb les mesures anunciades, que, a més a més, 
faran endarrerir, també a les escoles, el lent procés de 
normalització lingüística. 

Ja n'hi ha prou de demagògies! La segregació de 
1' alumnat segons la llengua materna, la reducció de la presència 
del català en la comunicació administrativa, la impossibilitat de 
viure en català, en definitiva, la manca de protecció de la llengua 
illenca no pot fer-se en nom del respecte i de la llibertat. Una 
societat plurilingüe i multicultural com la balear té el dret -i els 
poders públics l'obligació~ de propiciar signes d'identificació 
col-lectiva i factors de cohesió social, com ara el coneixement i 
ús de la llengua catalana. 

Secretaria de Comunicació CCOO 

Avt+o Escola 
CAPDE-PERA 

VIA jlJAN CARLOS 1."139 · CALA RAJADA - CAPDEPERA 
Tels.: 971 56 33 .53 - 971 56 32 60 · Móvíl: 629 62 31 54 
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Nota de premsa d'EU-EV de Capdepera 

Capdepera 20 de gener de 2004 

L'Ajuntament de Capdepera encara no presenta els 
pressuposts d'aquest any a l'oposició ni a les Associacions 
de veïnats del municipi pel seu estudi. 

EU-EV denuncia que el govern de 
Capdepera no hagi presentat encara ni un 

borrador dels pressuposts del 2004. 

MariaOrts. consideraguesi l'eguipdegovem no espavila 
els pressuposts d'aguestanynoespodrànaprobardinsel primer 
trimestre. 

L'Ajuntament de Capdepera encara no ha presentat 
cap avantprojecte pels pressuposts del2004 quan ja hauríen 
d'estar aprovats. La regidora d'EU-EV critica la falta de serietat 
de l'equip de govern, ja que a causa d'aixó l'Ajuntament te 
aturats per falta de partida pressupostaria les concesions de 
la nateja del poliesportiu i la concesió pel funcionament 
definitiu de l'escoleta amb personal qualificat. 

Maria Orts explica que "pareix mentida que un Govern 
en minoria (que necessita de 1' oposició per a pro bar els 
pressuposts) ens tengui a principis de gener sense 
pressupost, aturant així el funcionament de l'Administració. 
Després tendràn presa i demanaràn el recolçament a 
l'oposició, i nosaltres no aprovarem uns pressupost que no 
estiguin discutits i consensuats amb la resta de forces 
polítiques i el Consell d'Entitats Ciutadanes, tal i com diu el 
reglament de Participació Ciutadana de I' Ajuntament de 
Capdepera". 

Cal recordar que al darrer plenari de principis de 
desembre la regidora roigiverda, ja va demanar al govern pels 
pressuposts del2004 i advertí d'aquesta situació sense rebre 
una resposta clara per part de 1' equip de govern. 

EU-EV fins ara apostaba política de consens pel bé 
de la ciutadania, ja que al contrari suposaria, amb un govern 
en minoria, un retrocés del municipi. Però aquest consens no 
serà possible si l'equip de govern no te una actitud de diàleg 
i de deixar participar d'una manera activa i real a l'oposició. 
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\ --.>~_per aquesta foto 

Fe d'errades 
Ja ha sortit enmig el Cap Vermell amb el 

suplement extraordinari de les narracions curtes 
guanyadores de 2003. Hi ha una errada -culpa nostra
amb la qual no vàrem reparar quan passaren les diferents 
narracions i s 'ha de fer una aclaració : Miquel 
Caldentey Bisbal va guanyar el segon premi «Ploma de 
ferro» 2003 i no el primer, ja que el primer premi va ser 
declarat desert. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresaria~ 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 
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Es parla, ara, d'un 

pressupost milionari (en eu ros) 

per a millores en el centre es

colar de s'Alzinar. Ben 

arribades siguin. Mentrestant, 

però, hi ha coses aparentment 

més senzilles, la resolució de 

les quals no creim que estigui 

sotmesa a la intervenció del 

Govern de les liles Balears. 

Com ara exsecallar la palmera 

que hi ha en el pati de l'escola, 

la qual és la primera a donar el 

bon dia a mestres i alumnes i 

pares. Tan mal de fer és? 

Cursos de català 
Per segon any consecutiu l'Ajuntament de 

Capdepera toma signar un conveni de col-laboració 
amb l'IBAP (Institut Balear d'Administració Públi

ca) per realitzar classes de català per als 
treballadors de 1' administració local i autonòmica. 

Aquest curs té una durada aproximada de mig any 
(de gener a juny) amb dret a dues convocatòries 

d'examen. Les classes es faran els dimecres i 
divendres de 8h a 9.30h en sessions conjuntes dels 

certificats B i C i es duran a terme a l'Escola 
d'Adults de Capdepera. Aniran a càrrec del Servei 

d'Assessorament Lingüístic. 

L'objectiu d'aquest tipus de cursos és oferir als 
treballadors de l'Ajuntament la possibilitat de tenir 

més convocatòries anuals per poder obtenir un 
determinat certificat de català, necessari per al seu 

lloc de feina. Així, a més de les convocatòries per 
lliure de la JAC, amb aquest curs també es poden 

presentar a les de l'IBAP. 
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El motiu real 
de a guerra 
contra l'Iraq 

Idò si, resulta que ja tenim la primera guerra per 
motius de llengua, segons les declaracions del president 
del Govern espanyol, José María Aznar. En unes 
declaracions fetes amb la frivolitat que el caracteritza, 
justifica el suport d'Espanya a la guerra contra l'Iraq 
perquè als Estats Units hi ha, actualment, entre 30 i 40 
milions de persones (hispans segons les seves paraules) 
que parlen "espanyol", i que d'aquí a uns 30 anys seran el 
doble. Així, donar suport a la guerra iniciada pels Estats 
Units ara resulta que es redueix a una qüestió lingüística. 
Per tant, ja els poden dir als inspectors de l'ONU que 
tornin, que no cerquin més les famoses armes de 
destrucció massiva, ni que els polítics defensors de la gue
rra s'inflin la boca de com ha servit el "conflicte" (sí, al 
segle XXI de la guerra en deim conflicte) per eliminar 
una dictadura i alliberar el poble iraquià. 

Així i tot, no ens hauria d'estranyar, ben al contrari, 
de la qual cosa ja s'encarregaran els mitjans de 
comunicació de costum (TVE, Antena 3, Cope, El Mun
do i molts altres), que aquestes declaracions no siguin més 
que una anècdota dins 1 'extens currículum d'un dels polítics 
que faran història i que seran recordats durant molt temps 
(per desgràcia). Com deia, no ens hauria d'estranyar, 
només veient les "amistats" que l'envolten: Bush, 
Berlusconi, Gadafi, etc. Per cert, supòs que haureu llegit 
la darrera del president italià, no? Idò resulta que recomana 
als empresaris americans que inverteixin a Itàlia per dos 
motius: perquè queden pocs comunistes i perquè les 
secretàries tenen unes cames de vertígen (si no ho creis, 
mirau els diaris de dia 26 de setembre). De les declaracions 
i, sobretot, els fets que hagi pogut fer en Bush, m'estim 
més no parlar-ne, perquè crec que tots ens feim una idea. 

Això és el que tenim i, no ho hem d'oblidar, hem 
volgut: un president i un partit que minimitzen qüestions 
com una guerra i el desastre del Prestige; que impulsen 
reformes socials que atempten contra els treballadors i 
directament contra 1' economia familiar; que criminalitzen 
tot allò que tengui a veure amb el nacionalisme, quan no 
fa tant pactaven amb partits nacionalistes i aquests ja 
defensaven els mateixos objectius (o us creis que això de 
l'autodeterminació que diu el PNB ve d'ara?); que es 
preocupen de desenterrar antigues pors, referint-se a 
Esquerra Unida com "els rojos", com si fossin dimonis; 
que, en canvi, ja els va bé subvencionar una fundació que 
exalta els valors del franquisme (recordem-ho, una dicta-

C42 

27 

dura com la d'en Pinochet i un règim com el de Hitler i/o 
Mussolini ·que persegueixen la pluralitat cultural i lingi:iísti
ca que existeix a l'Estat espanyol; que ens fan creure que 
vivim a I 'estat més pròsper d'Europa i que això és gràcies a 
ells, quan el que ha passat és tma evolució lògica després de 
40 anys de retard · que són defen ors a ultrança d 'una 
constitució, que molts d' ells no acceptaven, però que, ara, si 
algú proposa reformar-la (no oblidem que és una llei de 1978 
i que, potser, s'hauria d'actualitzar com ho fan altres lleis) 
és qualificat de traïdor. En fi, vivim a un estat on problemes 
com l'habitatge, els contractes de treball, les condicions dels 
llocs de feina i els salaris, la inseguretat ciutadana, 1' atur, la 
quasi impossibilitat d'estalviar, etc., són temes dels quals 
només se'n parla de reüll, i sempre surt el comentari contra 
el nacionalisme o contra els que volen rompre l'estabilitat 
d'Espanya, per camuflar tots aquests problemes. 

I en àmbit autonòmic, què tenim? Idò tres quarts 
del mateix: segueixen les pautes dictades pels cappares del 
seu partit. Així, tenim una consellera que ens recomana la 
velocitat per arribar uns minuts abans a Palma, deixant de 
banda la seguretat; que diu que creu en el tren, però que 
manifesta que sempre serà deficitari (com si no ho fos la 
sanitat pública i 1' educació); un partit que ha fet una 
campanya electoral basada en mentides: parc natural, pèrdua 
de llocs de feina, radicalització de postures, etc., que ata
quen directament el català, perquè diuen que es produeix 
una situació d'indefensió del castellà (i encara ens ho volen 
fer creure); que nomenen un declarat anti parc com a coor
dinador dels parcs naturals de Mallorca. En resum, han jugat 
ijugu~;:n amb "les wses de menjar" i, això, sincerament, ho 
consider molt llastimós. Així s'ha arribat a una situació on 
hi ha gent que ha votat el PP perquè creia que perdria el 
seu lloc de feina i que ells eren els salvadors, i molts d'aquests 
han estat alliçonats des de la mateixa empresa (probablement 
tots sabreu d'algun cas) amb consignes com: "amb aquests 
del Pacte de Progrés, l'any que ve l'hotel no et cridarà" o 
"si la teva finca està dins del parc, no hi podràs construir 
res" (fins i tot, a Capdepera s'ha arribat a dir que els que 
tenien alguna construcció dins del parc no hi podrien col·locar 
plaques solars: quina bajanada!). 

En fi, una persona coneguda ja ho deia un dia: "la dreta 
utilitza mètodes del segle XXI, és agressiva i no escatima 
mi~ans, ni s'atura a pensar en les formes. En canvi, l'esquerra 
encara està (estam) en el segle XX quant a campanyes i 
mètodes utilitzats per guanyar unes eleccions". 

Pd. Potser sembli que coses que es diuen en aquest 
escrit estiguin ja un poc desfasades en el temps, la cul
pa és meva per no fer-lo arribar amb temps suficient 
per a la seva publicació. Així i tot, ha anat be perquè 
així m'ha donat temps per incorporar la "darrera": re
sulta que amb tot això del pla Ibarretxe, el PP vol im
pulsar una reforma (amb la seva majoria absoluta) del 
Codi Penal perquè el que es proposa en el pla sigui 
tipificat com a delicte. Per tant, una vegada aprovada 
la reforma, ja podran dir que el pla Ibarretxe és i!· legal. 

Mateu Garau Flaquer 
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ELS RADICALS J: ELS AL TRES 

La propaganda és a la 

democràcia el que la violència 

a les dictadures. 

Noam Chomsky. 

Mediàtic és un terme molt de moda. No és gens 
senzill definir-ho, però gairebé tothom sap què vol dir. 
Un amic em va explicar que mediàtic era tot allò amb 
un cert atractiu susceptible de sortir als mitjans de 
comunicació; sobretot als mitjans audiovisuals. També 
és ben cert que l'accés als mitjans mesura, en certa 
manera, la vitalitat de persones o col·lectius. Si un és 
capaç de sortir habitualment als mitjans, bon senyal. 

Als darrers mesos, hem viscut alguns episodis 
mediàtics i curiosos a Mallorca. Després de 1' assoliment 
del poder per part del PP i UM, hem pogut comprovar 
que els termes voluntat popular, consens o democràcia 
depenen directament dels desi~jos dels governants. És 
a dir, si Felanitx s'oposa a l'autopista, no la farem per 
allà. Però si Sineu s'hi oposa, tanmateix la hi farem. 
Per altra banda, les respostes ciutadanes davant de les 
accions governamentals són també objecte de 
manipulació. L'assalt violent al Ple de Son Servera 
respon només a un poble que es va manifestar per 
defensar els seus legítims drets. En canvi, l'asseguda 
al Ple de Costitx és una violenta acció d'un grup de 
radicals dirigits pel PSM. A banda d'això, hi va prendre 
part immediatament el virrei Ramis multant als 
partcipants en aquest acte amb quantitats que van dels 
3000 als 6000 €. El mateix Ramis, amb un fetge error-
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14 DE FEBRER -PLAÇA ESPANYA 

me, va arribar a dir que si ell hagués estat el delegat de 
govern l'any 2000, també hauria multat als violents de 
Son Servera. 

Radical és un dels altres termes claus en tot 
aquest trull. Ja fa temps que la dreta espanyola i el 
nacionalisme espanyol utilitzen aquesta paraula sempre 
en una mateixa direcció; només són radicals les perso
nes o els plantejaments o bé esquerranosos, o bé dels 
nacionalistes no espanyols. És relativament bo de fer 
sentir expressions del tipus ecologista radical, sindica
lista radical, catalanista radical o radical basc. En canvi, 
difícilment haureu sentit a dir conservador radical, cons
tructor radical, hoteler radical o radical espanyol. És 
clar, al PP no n'hi ha ni un de radical. Poden atorgar, 
per posar un exemple, subvencions milionàries a la 
fundació Francisco Franco, però de radical no en tenen 
cap. Només deuen esser fatxes. 

Darrerament, coincidint amb l'aniversari de la 
constitució espanyola, ens han volgut fer creure, des 
~el govern espanyol, que els preocupen molt les llibertats. 
Es més, se n'han omplit la boca, de parlar de llibertat 
d'expressió. Per cert, parlant llibertat d'expressió, de 
radicalismes i de demòcrates. Seríeu capaços de dir 3 
idees incloses a la Proposta del Govern Basc per a la 
convivència a Euskadi més coneguda com a Pla 
Ibarretxe? Heu sentit, durant tots aquests mesos, en 
algun mitjà de comunicació espanyol que Juan José 
Ibarretxe hagi disposat de tres minuts per explicar 
lliurement la seva proposta? La resposta és prou senzilla. 

Hem conegut també- parlant d'Ibarretxe - la 
intenció del govern espanyol del pp de reformar el codi 
penal per castigar amb presó al governant que promogui 
una consulta popular. És a dir, el governant que doni 
llibertat al seu poble serà privat de llibertat. Segurament 
serà una mesura que farà història en el món de la 
democràcia. Segons el diccionari, radical és anar fins a 
les arrels. Aquesta vegada Aznar i els seus hi ha ben 
tornat a les arrels, a les seves. I tothom sap quines són. 

Per acabar, la manifestació del passat 29 de 
novembre a Sineu va suposar un èxit de participació. O 
tots eren radicals? Veurem el cas que en faran els 
governants del PP i d'UM. 

Joan Torres. Son Servera. 
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CREIXEME T DE MERDA 
«No hi ha més riquesa que la vida» 

J. Ruskin 

Sempre hi ha en circulació paraules i 
expressions que tenen per missió donar aparença 
de consistència i rigor al que estam dient, també 
s'utilitzen per impressionar l'interlocutor, per 
endossar-li ideologia en comptes de 
coneixement, i com a mite. Es posen de moda 
de la mateixa manera que desapareixen, 
substituïdes per altres. 

Si us en recordau, fa uns anys, a la paraula 
«paradigma» la trobàvem fins i tot dins la sopa, 
encara que ben poquets sabien que la seva 
sobtada posada en circulació tenia a veure amb 
un tal Thomas Kuhn, que la emprà per definir 
un concepte metodològic relacionat amb les 
revolucions científiques i que res tenia a veure 
amb el sentit que li donaven els qui l'anaven 
repetint a tort i a dret. 

Ara, circuleu ((excel.lèuc.ia» l ((pr u lo cul» l 
tot, des d'un estudi sobre la seqüència 
d'aminoàcids de la insulina fins a canviar la roda 
del cotxe ha de perseguir pomposament 
l'excel.lència. Es veu que fins ara no havien 
caigu en el valor, des de sempre apreciat, de la 
feina ben feta. I què dir del protocol ? Murris, 
sabem bé quin sentit donar a la paraula protocol, 
ho sabem bé què és el que du protocol i el que 
s'amaga darrera del protocol i quan veim un 
senyor qualsevol, tot engolat, d'aquests que sur
ten per la televisió, parlant de protocol, ens 
esbutzam de rialles. 

Fa molts d'anys, s'importà de França la 
substitució de l'expresió «percentual» per la de 
«punts». Així ocorreguè que en un t e I e d i a r i c.el 
papagai de torn, donant xifres de la 
comptabilitat nacional, digué «la inflación ha 
sida del 3,4 por ciento, perdón, de 3,4 pun
tos». D'aquesta manera, persones que no tenen 
res interssant a dir, utilitzant el vocabulari de 
moda es fan il.lusions sobre la seva originalitat 
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i continuen amb el seu bla bla bla bla. 

Però, sobre el que em volia estendre és 

sobre l'expressió «creixement sostenible», 
utilitzat com a talismà, mantra, abracadabra per 
a progressistes de tot tipus i pelatge, conjur 
màgic la sola pronunciació del qual permet el 
miracle de la multiplicació dels pans i els peixos. 

Als primers 70, després de l'aparició del 
primer informe del matrimoni Meadows, un con
sultor per a qüestions mediambientals de les 
Nacions Unides, anomenat Ignacy Sachs, 
proposà el terme «ecodesenvolupament». 

A la declaració dels seminari de Cocoyoc 
(Mèxic, 1974), el mateix president de Mèxic, un 
tal Echevarria, en una d'aquestes declaracions 
que es fan per a la premsa, subscriví el terme; 
però, vet aqui que Henry Kisinguer -on no haurà 
ficat el nas, aquest escaravit?- envià un telegra
ma al cap dels programes mediambientals de 
les Nacions Unides dient-li que havien d'anar 
en compte amb el vocabulari, i a1x1 
«ecodesenvolupament» desaparegué de la 
circulació. 

Més endavant, a 1 'informe de Nacions 

UnlJes ((El noslre fulur comú», de l'any 1987, 
es defineix el desenvolupament sostenible com 
aquell que «satisfà les nostres necessitats actuals 
sense comprometre la capacitat de les 
generacions futures per satisfer les seves». A 
partir d'aquí començà a rodar la nova expressió, 
més d'acord amb els interessos de la diplomàcia 
nord-amèricana. 

De les hores ençà, els progressistes ens 
vénen donat la tabarra sobre el (<creixement sos
tenible», repetint com papagais o com ignorants, 
ells sabran, el sortilegi. No s'han adonat que la 
coartada serveix per urbanitzar, per 
transgenitzar les verdures, per nomenar 
ministres del mediambient, pe fer autopistes, per 
permetre l'emissió de toxines i, arribat el cas, 
per declarar guerres de prevenció sostenibles. 

Ben mirada, la definició de creixement sos
tenible no passa de ser una postil.la a la 
definició canònica d'economia. Circumscrits al 
valor de canv,i és tan assimilable pel pensament 
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dèbil i políticament correcte com un danone 
«light» ho és per un anorèxic. Les 
macromagnituts PIB, PNN, PNBpm, RN, RP, i 
demés sigles esotèriques poden continuar 
creixent indefinidament compatibles amb la 
satisfacció de les necessitats de les futures 
generacions, sempre que mantinguem els 
conceptes de «necessitat», «escassesa» i 
«satisfacció» en una obscura nebulosa que 
permeti la manipulació utilitarista que ens 
conduirà, com qui no vol la cosa, al 
reduccionisme neoliberal, ideologia per a la qual 
només compta el que té preu de venda públic 
més IVA. 

Si no és al reclòs d'una ideologització força 
barroera, tot sia dit, com es pot compatibilitzar 
el nou traçat vial i la sostenibilitat sense afec
tar la capacitat de càrrega del territori mallorquí 
i no caure en l'esquizofrènia? Fent un túnel en 
arribar a l'alzinar, el govern dixit. 

Consumidor satisfent necessitats 

La majoria dels qui utilitzen l'expressió 
donen per descomptat que es tracta d'un terme 
tècnic, que no són necessàries modificacions 
socioeconòmiques profundes per dur-lo a la 
pràctica, que es tracta d'una qüest10 
procedimental mancada de vessant ètica. 

Faci el lector un esforç d'imaginació, 
comprovi si el creixement que darrerament ha 
experimentat, personalment o bé la seva 
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comunitat, és extensible a tots els habitants del 
planeta, si hi ha recursos a bastament, si la 
contaminació produïda és integrable per la 
biosfera, si la conseqüència del fet que tothom 
arribàs al seu nivell de consum augmentaria o 
disminuiria el propi benestar. Si donam per bo 
que aquestes preguntes són un adequat criteri 
ètic, viu el lector en pecat ? 

He sentit a dir per part dels extremistes 
radicals que ens governen que primer són les 
persones que l'ecologia, per justificar, per 
exemple, l'últim projecte de carreteres. Si 
aplicam el criteri kantià de generalització no 
sembla ser des de criteris ètics tampoc un bon 
projecte vial. 

Desconeixen, òbviament, per descomptat, 
la fórmula q/Q=T-T' /T. Si la destriassin, 
sabrien que el dit creixement és impossible 
perquè «lo que no pué sé no pué sé y adema é 
imposible» que diuen que va dir el Gallo o en 
Belmonte, o perquè l'energia lliure només es pot 
aprofitar un cop a causa del procés entròpic. 

Mantenen com a dogma de Fe la creença 
en la substituïbilitat sense fi dels recursos 
naturals, gran misteri de la religió del progrés, 
confonent la majoria de les vegades els fluxes 
amb els sotcks. 

Perseveren en l'estranya idea que ho po
den conseguir tot a canvi de res, la 
transubstanciació del cos i la sang de Crist en 
creixement il-limitat. 

Aquests progressistes 
/llucià rinyon/ 



capdepera, fa 20 anys 

Fa 20 anys, 
deia ... 

~úrn.37,gener1984 

En portada, aquell gener de 1984, publicàrem un magnífic 
dibuix de Coloma Mayol, il-lustratiu de la festa del mes: Sant 
Antoni . Donem saba nova a les velles arrels ... deia. I deim, també 
avui. 

Portal et 
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-Està exposar al públic l'anunci de licitació de les obres 
de 1' escola de Cala Rajada, per part del Ministeri d'Educació. 

-Ha sortit al carrer el primer número de "Capdepera, ja", 
butlletí informatiu del Centre Escolar de s'Alzinar. 

Entrevistes 
La conversa, la mantinguérem, aquell mes de gener, amb 

JOAN MANUEL ROSA i QUICO CAMPOS, dos estudiants 
d'Assistència Social, els quals havien realitzat durant 1' estiu un 
estudi de la situació de la tercera edat de Capdepera. Ens digueren 
coses tan interessants coi:n aquestes: 

-En el terme municipal de Capdepera, la població de la 
tercera edat es troba en un nivell socioeconòmic deficient( .. . ) A 
Capdepera la gent està molt més arrelada al poble (la majoria està 
acostumada a viure dins un mateix entorn: casa, carrer, perso
nes) . El consum de medicaments és molt més elevat a Cala Raja
da( ... ) A Capdepera, un 25'53% confessa que es troba tot sol; a 

--....._ Cala R~jada, un 35% ( .. . )Pensam que seria 
convement crear un centre gerontològic de 

Fent balanç dels tres anys de vida ~~~~-;g~~g~~~~~~~~== dia ( .. . ) Estàvem predisposats que no ens 
de la nostra publicació, dèiem, entre d'altres rebessin gaire bé però no hi ha hagut cap 

coses: ~> ,.,,,.,..,.,,..,_..,.'" '"'"'" • problema. Com a anècdota, a l'hora de 
demanar els ingressos econòmics, que Un any acluca els ulls, just perquè 

un altre any els pugui badar. I amb aquest en 
fa tres que "Cap Vermell" va pel món. Tres 
anys que, de cada dia, ens han fet més 
conscients de la nostra modèstia i de la minsa 
incidència que, provablement, tenim damunt 
l'esdevenir del nostre poble. 

Vint anys després, seguim amb les 
mateixes. 

Pes cap que crema 
Les obres del solar de can Gabriel, 

davant can Patilla, amb amenaça seriosa 
d' esbaldrec per a les cases veïnades, ens va 
dur a copsar l'opinió de Deogracias Caste
llano, Antoni Moll, Antònia Flaquer, Margalida Tous, Car
men Rubio i Mano/o Rivero, que donaren la seva versió de la 
situació. 

sempre sol ser un secret, deien fins i tot les 
fraccions. 

Altres seccions 
-Per què? 

- Poemes. Antònia Garcia i Jaume 
Fuster 

- Dècimes afuades. Es Pastor de son 
Perdiu 

- La Sala (extractes del Ple de 
1 'Ajuntament) 

-Agenda 
- Cartes a Cap Vermell 
- Materials per a la nostra història: 

L'escola metodista. Pep Terrassa 
-Història de Capdepera (Capítol XIII). Joan Sancho "Coll" 
-Per la pau, ara: Les drogues. Gori Mateu 
-Festa de l'Esperança. Antoni Giti 

Plaça des Sitjar -Diàleg amb l'amic. Això era i no era 

-Alguns diuen que feia anys que no es veia tanta gentrr=-=T=e=n=im==r=e=s=a=d=ir=?=M,==a=te=u==G=i/=i==:::¡-----------, 
a les festes de la Mare de Déu de l'Esperança. 

- Dins el programa de festes de 1 'Esperança, 
l'Ajuntament organitzà una taula rodona sobre història de Ma
llorca especialment referida a Capdepera( ... ) Moderats per Pere 
Orpí, formaren la taula Lleonard Muntaner, Jaume Alzina, Mn. 
Antoni Gili i Pep Terrassa. 

- El destí volgué que el mateix dia que es feia la taula 
rodona sobre història local, acompanyàssim al cementeri un 
gabellí d'adopció, Juli Georges, qui havia mostrat en tot moment 
un gran interès i sensibilitat per totes les deixalles dels nostres 
avantpassats. 

- Aquestes festes ja han estat enceses les faroles de 
l'autoviaJoan Carles. Hi ha llum a voler. 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 

BEN FET 
PARTY -SERVI CE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Felip Esteva Castro 

TÀXON:ASTRAGALUSBALEAJUCUS 
FAMÍLIA: FABÀCIES 
NOM COMÚ: COIXINET DE MONJA, GATOVELL 
COMUNITAT: CL. ONbNIDO-ROSMARINETEA.ASS. TEUCRIETUM SUBSPINOSI 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Planta que hi és tot 1 'any, en forma de coixinet 
espinós bastant compacte, de color verd fosc. Fulles compostes, amb 5 parells de 
folíols. Flors de coral-la blanca amb estriacions vermelles. Fruit en llegum 

FLORACIÓ: Març i abril 

HABITAT: És una planta que sol habitar a llocs secs i asolellats, en ambients 
batuts pel vent; solen ser llocs plans i descoberts 

DISTRIBUCIÓ: Girnnèsies (Mallorca, Menorca i Cabrera) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Al nóstre municipi es troba gairebé a 
tots els hàbitats que li són favorables, però on la trobam formant una autèntica 
brolla d eixorba-rates juntament amb la launacea cervicomis; és als costers de sa 
Mesqui.da-es Freu al Far-Cala Gat, a la taliiiaNova i altres peus esparsos per aquí 
i per allà. · 

OBSERVACIONS: Aquest coixinet es feia servir per fer taps a les canonades i 
síquies a fi d'evitar el pas de rates i ratolins; també a alguns llocs s'emprava per 

~· 
~-

socarrar els porcs a les matances. ...._ _________ _, 
.. -


